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El dia 15 de novembre del 2007, dijous, es reuneix a 
la Casa de la Vall el M. I. Consell General, en sessió 
ordinària convocada d'acord amb allò que estableix 
el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre del dia 
que figura en el Butlletí del Consell General núm. 
51/2007, que és el següent: 

Punt Únic: Preguntes al Govern amb resposta oral 
(segons llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  
M. I. Srs. Joan Gabriel i Estany i Bernadeta Gaspà 
Bringueret, Síndic General i Subsíndica General, 
respectivament, s'ha procedit a comprovar la 
presència dels membres, que ha quedat registrada 
d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 
M. I. Sr. Vicenç Alay Ferrer 
M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany 
M. I. Sr. Alain Bernat Gallego 
M. I. Sr. Carles Blasi Vidal 
M. I. Sr. Robert Call Masià 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina 
M. I. Sr. Ricard de Haro Jiménez 
M. I. Sr. Josep Maria Farré Naudi 
M. I. Sr. Joan Albert Farré Santuré 
M. I. Sr. Jordi Font Mariné 
M. I. Sra. Lurdes Font Puigcernal 
M. I. Sr. Joan Gabriel i Estany 
M. I. Sra. Eva García Pastor 
M. I. Sra. Bernadeta Gaspà Bringueret 
M. I. Sra. Mariona González Reolit 

M. I. Sr. Jordi Jordana Rossell 
M. I. Sr. Esteve López Montanya 
M. I. Sra. Conxita Marsol Riart 
M. I. Sr. Daniel Mateu Melción 
M. I. Sr. Víctor Naudi Zamora 
M. I. Sr. David Pérez Peiró 
M. I. Sr. Emili Prats Grau 
M. I. Sra. Maria Pilar Riba Font 
M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa 
M. I. Sr. Jaume Serra Serra 
M. I. Sr. Enric Tarrado Vives 
M. I. Sr. Carles Verdaguer Pujantell 

També hi és present el M. I. Sr. Albert Pintat 
Santolària, Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. 
Ferran Mirapeix Lucas, Ministre de Presidència i 
Finances; Xavier Jordana Rossell, Ministre d’Urbanisme 
i Ordenament Territorial; Antoni Riberaygua 
Sasplugas, Ministre de Justícia i Interior; Antoni 
Puigdellívol Riberaygua, Ministre de Turisme i Medi 
Ambient; Meritxell Mateu Pi, Ministra d’Afers 
Exteriors; Joel Font Coma, Ministre d’Economia i 
Agricultura, i Roser Bastida Areny, Ministra 
d’Educació, Formació Professional, Joventut i Esports. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Valentí Martí 
Castanyer, secretari general del Consell General. 

(El M. I. Sr. Esteve López Montanya, secretari de la 
Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.00h) 
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El Sr. síndic general: 

Començaríem amb la primera pregunta. Abans de 
passar a la mateixa, informar que s’han presentat sis 
preguntes amb caràcter urgent, admeses a tràmit ahir 
per la Sindicatura i que figuren en primer lloc del 
llistat. 

En aquest moment, doncs, s’estan distribuint. 

1. Pregunta urgent amb resposta oral del 
Govern presentada per la M. I. Sra. 
Mariona González Reolit, consellera 
general del Grup Parlamentari 
Socialdemòcrata, per escrit de data 13 
de novembre del 2007, relativa al 
protocol d'actuació als centres escolars 
per als alumnes amb al·lèrgies i/o 
intoleràncies alimentàries. 
Fou registrada amb el número 1195, i s’ha publicat 
en el Butlletí 54/2007, del 14 de novembre. 

Exposa la pregunta la Sra. Mariona González. Teniu 
la paraula. 

La Sra. Mariona González:   

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El passat 7 de novembre en la seva compareixença 
davant la Comissió Legislativa d’Educació, Recerca, 
Cultura i Esports, la Sra. Roser Bastida, ministra 
d’Educació, Formació Professional, Joventut i 
Esports, ens va parlar del protocol d’actuació als 
centres escolars per als alumnes amb al·lèrgies i/o 
intoleràncies alimentàries. El Govern va adoptar 
aquest protocol per, tal com va dir el passat mes de 
juny l’oficina del Portaveu, garantir la seguretat dels 
infants i el principi de no-discriminació per 
promoure actituds integradores. 

Efectivament, en l’exposició de motius d’aquest 
protocol es diu: “Aquest protocol té com a objectiu 
informar i establir normes d’actuació en l’atenció als 
nens al·lèrgics i/o amb intoleràncies alimentàries que 
tenen en compte la seguretat dels infants, els criteris 
de no-discriminació i una dieta equilibrada. Aquest 
protocol proposa 4 opcions: 

Que el nen dini fora de l’escola, que el nen porti el dinar 
preparat de casa, que la cuina del menjador escolar 
prepari els àpats específics i, finalment, que es contracti 
una empresa de servei d’àpats amb menús especialitzats. 
En la decisió de qualsevol de les opcions proposades hi 
intervenen els pares, el centre educatiu i l’Associació de 
Pares (responsable de la cuina dels menjadors escolars) i 
caldrà que l’opció elegida es demostri que pot ser 
viable.”. 

En un primer moment, semblava que tot aniria bé, ja 
que el dia 11 de juliol l’Associació de Pares 
d’Alumnes de l’Escola Andorrana i les dues 
associacions que representen els afectats per 
intoleràncies i al·lèrgies alimentàries, van escollir 
una empresa de serveis d’àpats perquè es fes càrrec 
dels menús especials. 

A partir d’aquest fet, com si d’un serial es tractés, hem 
pogut anar seguint a través de la premsa tota una sèrie 
de fets: que si les vacances deixen en suspens la gestió 
dels menús especials, que si el cost dels menús 
especials duplica el dels convencionals, que si els 
centres del sistema Espanyol i Francés garanteixen els 
àpats especials, que si l’Escola Andorrana començarà 
el curs sense servei de càtering, que si l’Associació de 
Pares de l’Escola Andorrana es desvincula totalment 
del servei de càtering, i així tot un seguit. 

En definitiva i de moment, la realitat és que el servei 
de càtering el fa una empresa que no va ser 
l’escollida per consens el passat 11 de juliol, que els 
pares s’han d’espavilar i contractar-la i pagar-la 
directament, sense que l’APAEA se’n vulgui fer 
càrrec i, finalment, que aquests menús costen a 
aquests pares quasi 3 euros més que a la resta de 
pares, sense que quedi clar a qui pertanyen les 
responsabilitats en el cas d’algun accident. 

Finalment, en la seva compareixença, la Sra. Roser 
Bastida va parlar de l’organització d’una taula de 
diàleg amb tots els actors implicats, (les associacions 
implicades, les associacions de pares, els delegats dels 
diferents ensenyaments, els directors dels ministeris 
implicats i el Col·legi de Metges) per tal de fer el 
seguiment i l’avaluació del protocol per decidir 
quines millores o quins canvis s’hi han d’aportar. 

Atès l’exposat, demano al Govern: 

Vist que aquest protocol no compleix els criteris pels 
quals el va adoptar el Govern, ja que els drets dels 
infants amb problemes al·lèrgics varien en funció, 
sobretot, de la voluntat de les diferents associacions 
de pares, que aquests nens han de pagar més del 
doble pels menús especials i, per tant, no se’ls hi 
garanteix el criteri de no-discriminació, pensa el 
Govern convocar aquesta taula de diàleg amb tots 
els actors implicats per tal de fer les millores 
necessàries i urgents que a totes vistes requereix 
aquest protocol i la seva aplicació? 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. González. 

Respon pel Govern, Sra. ministra teniu la paraula. 
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La Sra. Roser Bastida:  

Gràcies Sr. síndic. 

A l’inici de l’any 2006, van tenir lloc diverses 
entrevistes i contactes entre representants de 
l’Associació d’Al·lèrgics i/o Intolerants Alimentaris 
d’Andorra i de les diferents associacions de pares i 
direccions de centres escolars que gestionen cuines i 
menjadors escolars, amb representants del Ministeri 
d’Educació, Formació Professional, Joventut i 
Esports. En aquestes reunions es va prendre el 
compromís d’iniciar un treball per elaborar un 
protocol d’actuació que, conjuntament amb el 
Ministeri de Salut, Benestar, Família i Habitatge, es 
pogués portar a terme durant el curs. Aquest 
protocol es va lliurar a totes les parts implicades a 
finals del curs passat, perquè hi aportessin les 
esmenes que consideressin escaients. 

Aquest protocol d’actuació als centres escolars per 
als alumnes amb al·lèrgies i/o intoleràncies 
alimentàries que es va posar en  funcionament el 
passat mes de setembre, té com a objectiu establir 
normes d’actuació en l’atenció als nens i nenes amb 
al·lèrgies i/o intoleràncies alimentàries. Alhora, el 
protocol defineix les responsabilitats de totes les 
parts involucrades, la família, l’òrgan o entitat que 
efectua la gestió de la cuina o bé els menjadors 
escolars, els mateixos centres educatius, i els 
professionals de la salut que hi puguin estar 
implicats. 

També prioritza en tot moment la salut i la seguretat 
d’aquests infants, i estableix diverses possibilitats de 
prestació dels serveis de cuina o menjador, de 
manera que cada òrgan o entitat gestora pugui 
escollir la que s’adapti millor a la seva realitat. Per 
aquest motiu, i d’acord amb aquest protocol, es va 
dotar i es continua dotant del material d’equipament 
necessari segons l’opció escollida a tots els centres 
que ho sol·liciten. 

El protocol va néixer amb la voluntat d’apropar els 
col·lectius i les institucions concernits, i alhora a 
d’esdevenir una eina de consens dinàmica que 
evolucioni en el temps en funció de les necessitats i 
noves situacions que es puguin plantejar a l’entorn 
d’aquestes qüestions. 

Per analitzar i donar resposta a aquestes noves 
situacions, el mes de juny del 2007, es va convenir 
amb totes les parts la creació d’una taula de diàleg. 
Tenint en compte, com vostè molt bé diu, les 
diferents situacions que s’han presentat a les escoles 
pels menús especials, en la meva compareixença del 
passat dia 7 davant de la Comissió Legislativa 
d’Educació, Recerca, Cultura i Esports, ja vaig 
anunciar que es convocaria la taula de diàleg. 
Aquesta taula de diàleg, formada per representants 

del Ministeri d’Educació, Formació Professional, 
Joventut i Esports, del Departament de Salut, de les 
associacions de pares de tots els sistemes educatius, 
dels centres escolars que gestionen els menjadors, de 
l’Associació d’Al·lèrgics i/o Intolerants d’Andorra, de 
l’Associació de Celíacs d’Andorra, i del Col·legi de 
metges, té com a principals funcions fer el seguiment 
de l’aplicació del protocol d’actuació i proposar 
millores i accions correctores si escau. 

Els serveis tècnics del Ministeri d’Educació, 
Formació Professional, Joventut i Esports tenen 
previst convocar la taula de diàleg el proper mes de 
desembre un cop transcorregut el primer trimestre 
escolar, termini raonable per recollir informacions 
fiables sobre el desenvolupament i la posada en 
aplicació del protocol d’actuació. Si escau, totes les 
parts que integren aquesta taula establiran les 
accions correctores i les millores en funció de les 
demandes fetes. 

El Sr. síndic general: 

Pot anar acabant Sra. ministra. Li agrairia molt. 

La Sra. Roser Bastida: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies. 

Sra. consellera té el seu mini torn de dúplica. 

La Sra. Mariona González: 

Intentaré fer-ho ràpid, si no m’agafa la tos. 

El Sr. síndic general: 

Pel temps, ràpid perquè queda molt poc temps. 

La Sra. Mariona González: 

A veure, jo és això que li demanava. Entenc que la 
convocarà el proper mes de desembre, perquè vostè 
sap que amb el difícil que és la conciliació de la vida 
laboral i la familiar, portar els nens al menjador 
escolar no és un luxe, sinó que és més aviat una 
sortida per a moltes famílies d’aquí del principat. 

El Govern... ho entenc, i així m’ha dit la Sra. 
ministra que ho faria, de treballar per garantir la 
igualtat de tots els infants, i també ha de treballar 
per millorar el servei i l’atenció que han de rebre tots 
els infants, sobretot amb problemes alimentaris. 
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Nosaltres entenem que un protocol efectiu, que no 
és aquest... 

El Sr. síndic general: 

Sra. González lamento interrompre, malauradament 
el temps ens marca. 

La Sra. Mariona González: 

Només dir el que és un protocol efectiu que és aquell 
que contempla totes les mesures per permetre igualar 
i normalitzar, efectivament, tots els menjadors 
escolars per a tothom i amb totes les garanties. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies. 

Entraríem, doncs, al torn de repreguntes. 
Malauradament ha exhaurit el temps que tenia per a 
la seva dúplica. 

Doncs, hi hauria alguna repregunta? 

(Se senten veus) 

Si li repregunten, sí. 

Estaríem ara, doncs, al torn de repreguntes. 

No hi ha repreguntes? 

Doncs, continuaríem amb la segona pregunta. 

2. Pregunta urgent amb resposta oral del 
Govern presentada per la M. I. Sra. 
Conxita Marsol Riart, presidenta del 
Grup Parlamentari Liberal, per escrit de 
data 13 de novembre del 2007, relativa 
al Reglament del Cos de bombers. 
Fou registrada amb el número 1201, i s’ha publicat 
en el Butlletí 54/2007. 

Exposa la pregunta la Sra. Conxita Marsol. Teniu la 
paraula. 

La Sra. Conxita Marsol:   

Gràcies Sr. síndic. 

Han estat nombroses les notícies aparegudes a la 
premsa d’Andorra durant els darrers dies en relació 
amb una reestructuració del Cos de Bombers i 
l’aprovació d’un Reglament provisional per part del 
Govern. 

Del seguiment d’aquestes notícies sembla 
desprendre’s que hi ha hagut un seguit de reunions 
entre representants del Cos de Bombers i el Ministeri 

d’Interior i més concretament amb el mateix 
ministre, als efectes de consensuar un text per 
regular “provisionalment” el funcionament d’aquest 
Cos fins que s’aprovi la Llei. 

De la premsa també sembla que es desprèn que amb 
aquestes reunions no s’ha assolit un text de consens 
amb els representants de l’Associació de Bombers 
d’Andorra i que el ministre ha decidit no sotmetre 
aquest Reglament a l’aprovació del Govern. 

Davant d’aquesta situació es pregunta al Govern: 

Si és cert que el ministre, com a conseqüència 
d’aquesta manca d’acord amb el Cos de bombers, ha 
decidit no presentar al Govern aquest Reglament? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Marsol. 

Respon pel Govern, Sr. ministre d’Interior teniu la 
paraula. 

El Sr. Antoni Riberaygua: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

La reforma de bombers abasta bàsicament tres punts: 
una reforma pressupostària, una reforma 
organitzativa i una de normativa. 

La pressupostària per resumir-ho, es basa en la 
millora de les casernes, a la renovació de tots els 
parcs mòbils amb termini curt per fórmules de leasing 
o renting, la reforma dels aparells de comunicació i 
recanvi dels aparells de comunicació amb base Tetra, 
vestimenta, i sobretot, també, l’adquisició d’un 
centre de foc perquè els bombers puguin dur 
pràctiques a part de moltes altres coses. 

Quant a la part organitzativa, fa recentment una 
setmana que hem nomenat la nova direcció de 
bombers, i té unes línies de projecte, unes línies 
generals, i ja he sol·licitat a la Comissió Legislativa 
d’Interior la meva compareixença voluntària per 
donar-ne compte, tant d’això com de la protecció 
civil. I aquesta reforma organitzativa es farà, com 
sempre he fet des que tinc aquesta responsabilitat, en 
base al diàleg. 

Comprèn formació, treballar molt amb la formació, 
amb la prevenció, amb el catàleg de pràctiques, amb 
l’establiment dels protocols corresponents, i amb una 
organització més eficient. 

I l’últim aspecte, és la part normativa, que sense cap 
dubte ens hi hem de referir, i que és la Llei de 
bombers. 

Per tramitar la Llei de bombers entenc que el tràmit 
parlamentari, doncs, té un termini, i per tant, a 
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resultes de la meva estada a la caserna durant l’estiu 
vaig veure que era indispensable aprovar aquest text. 
No obstant, d’ençà el moment de l’aprovació i de la 
publicació de la Llei, vaig entendre que estaria bé, a 
la vista del garbuix legislatiu en què es troben els 
nostres bombers avui en dia quant a l’aplicació de 
normes, -perquè pensem que pel que s’escau 
evoquen un Reglament de l’any 80, i una altra 
vegada un Reglament de l’any 90, després la Llei de 
funció pública, o notes de la direcció, edictes interns. 
En fi, em va semblar que seria important per a ells i 
ho vaig entendre com un avantatge pel propi Cos, de 
dotar-los d’un reglament provisional que tindria una 
vigència temporal només fins que es publiqués la 
Llei. 

Així en vaig parlar i des de l’inici, doncs, va semblar 
que la idea era ben acollida, però quan vaig presentar 
el document i van començar a enraonar i nomenar la 
comissió, la negativa va ser total. I va ser total 
perquè entenc que els bombers van entendre, el Cos 
de bombers va entendre o els seus representants, que 
el que els hi interessava més era mantenir l’estatus 
quo que tenien actualment. 

Jo vaig entendre, també, que si tu ofereixes un 
avantatge a algú o a algun col·lectiu, o a alguna 
persona que tingui més seguretat jurídica, dóna’ls un 
termini abans que s’aprovi una llei, i llavors aquella 
persona o aquella associació diu que renuncia a 
aquell dret, doncs, és una llibertat que té. Jo no li 
puc pas privar. No obstant, una cosa és el reglament 
i l’altra cosa és la reforma que no sols tirarà 
endavant, sinó que ja ha començat a tirar endavant 
amb el nomenament de la nova direcció. 

Però aquesta reforma no estarà exempta de diàleg. Jo 
insistiré. I malgrat que algun diari del país deia de si 
estava reculada o no reculada, jo estic acostumat a 
dialogar, i si s’ha de recular no hi tinc cap problema, 
sempre i quant sigui pel bé d’una institució que tinc 
l’obligació de defensar com és la dels bombers. 

Però aquest no és el cas. Per tant, el que farem serà 
tirar endavant la reforma, portar a l’aprovació 
parlamentària la Llei al més aviat possible, i que els 
bombers tinguin les màximes garanties que han 
d’emanar d’aquesta Sala, perquè tinguin una vegada 
per totes un cos normatiu que els empari, però a la 
vegada que sigui un cos que tingui com a principi, 
sobretot, l’interès públic i el servei per sobre de 
l’interès col·lectiu o de l’interès personal. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sra. Marsol té el seu torn per la rèplica. 

La Sra. Conxita Marsol:   

Gràcies Sr. síndic. 

Gràcies per les paraules del ministre, que si més no 
ens permeten entendre directament el motiu pel 
qual es pretenia fer aquest Reglament que ha estat 
tan anunciat a la premsa o amb tanta difusió a la 
premsa durant aquests darrers dies. Pel que sembla el 
que es pretenia era consensuar un text de caràcter 
provisional, per garantir més encara els drets i deures 
dels bombers, i oferir-los uns avantatges mentre 
s’aprovi la Llei del Cos especial dels Bombers. 

D’aquestes paraules també entenc, doncs, que el 
Govern té intenció d’entrar a tràmit parlamentari 
perquè es debati en aquesta seu parlamentària, la 
Llei que ha de regular el Cos de Bombers i el seu 
funcionament, entenc que relativament aviat. Una 
Llei que considerem necessària i jo diria que fins i tot 
urgent, ja que els bombers la mereixen i la 
necessiten. Es necessita una Llei moderna i actual 
que reguli aquest Cos i el seu funcionament d’acord 
amb l’evolució del Cos i dels serveis, i de les 
necessitats del país que durant els darrers anys han 
evolucionat i han anat canviant. 

Penso que tots som conscients que els bombers, el 
servei que presten i el que representen necessiten 
una Llei actual, i que no poden continuar regulant-
se per unes normes de l’any 80 i 90, perquè les coses 
a tots nivells han canviat força. La Llei de la funció 
pública ja preveia aquesta normativa, i ara em satisfà 
veure que el Govern vol entrar-la a tràmit. I 
especialment, com tinc entès, com han manifestat 
els mateixos representants dels bombers, semblaria 
que el Cos de Bombers acceptaria o donaria com a 
bo el text que es va treballar amb l’anterior Govern 
l’any 2004, com a text de partida als efectes d’agilitar 
la tramitació de la Llei de bombers cap al Parlament. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Marsol. 

Sr. ministre té un mini temps de dúplica molt curt. 

El Sr. Antoni Riberaygua:  

Sense cap dubte, jo ja ho he dit públicament i ho dic 
aquí en aquesta sala, que durant o bé a principis de 
l’any que ve, agafant tot el temps que necessiti per 
poder-ne parlar i per poder fer les modificacions que 
escaiguin, entrarem a tràmit parlamentari la Llei de 
bombers. 

Aquest text serà el que inicialment s’havia quedat 
aturat per qüestions de calendari en aquest 
Parlament en l’anterior legislatura, però segurament 
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hi haurà alguna modificació, perquè també hi ha 
l’acumulació del Centre Nacional d’Emergències. 

El Sr. síndic general: 

Si pot anar acabant... 

El Sr. Antoni Riberaygua: 

Però s’entrarà a tràmit. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Entraríem al torn de repreguntes. 

Sr. Enric Tarrado. 

El Sr. Enric Tarrado: 

Gràcies Sr. síndic. 

Solament per un aclariment. Ens pot dir més o 
menys quan entrarà aquest text o aquesta Llei sobre 
els bombers? Més o menys, per saber quan ha 
d’arribar. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre teniu la paraula. 

Ara té una mica més de temps que abans. 

El Sr. Antoni Riberaygua: 

Gràcies Sr. síndic. 

La contesta és més curta. 

Doncs, l’entrarem tant aviat com sigui possible. Però 
si em permet, Sr. conseller, jo malgrat les posicions 
d’alguns representants dels bombers de no voler 
enraonar, jo sí que vull enraonar, i per tant, primer 
faré l’exploració que hagi de fer en el si dels bombers 
per poder portar el text a debat en aquesta sala, una 
vegada hagi estat parlat amb els bombers. 

I jo calculo que això serà durant la propera sessió 
parlamentària, la primera sessió parlamentària. 
Almenys, a mi és el que em satisfaria. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sr. Ricard de Haro. 

El Sr. Ricard de Haro: 

Sr. ministre, amb les explicacions que ha donat 
vostè, ha fet un comentari que vull que m’he 
l’aclareixi. Diu que als bombers, quan els hi ha 
convingut o quan els hi convé evoquen un 
reglament o una llei, suposo que si ho fan és perquè 
tenen dret a fer-ho, i els que evoquen deuen estar 
tots vigents. Llavors, la intenció del ministre, 
d’aquest Ministeri i d’aquest Govern és fer un text 
únic i que tinguin com a referència aquell únic text. 
Sense voler això... malmetre cap dels drets que 
aquests reglaments actuals els hi permeten. 

És aquesta la intenció? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. de Haro. 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Antoni Riberaygua: 

Miri, quan jo deia que evocaven normes a la carta, li 
repeteixo, el dret d’evocar-les jo no els hi privaré pas. 
Altra cosa és la idoneïtat d’aquests textos a l’hora 
d’evocar-los. 

Jo tinc el meu criteri jurídic a això. I penso que en 
moltes ocasions han evocat textos que realment són 
d’una aplicació parcial. Perquè inclús, m’han arribat 
a evocar la Llei sobre el contracte de treball quan 
són funcionaris. Això és el que em va despertar el 
sentiment de dir que hauríem de fer un reglament 
provisional perquè els seus drets i obligacions 
quedessin ben clars durant tota aquesta etapa 
mentre no s’aprova la Llei. Aquesta va ser la 
motivació, donar-los-hi un avantatge material i més 
seguretat jurídica. 

És evident que el document no els hi va agradar, i a 
mi em sembla que la voluntat era de mantenir 
l’estatus quo amb temes importants per a ells, molt 
importants com són els torns o la mobilitat. La meva 
voluntat no és modificar els torns. La meva voluntat 
és dotar el servei de bombers de la major eficàcia i 
eficiència possibles, fent possible que aquesta gent 
treballi, que puguin compaginar la vida laboral i 
familiar, però optimitzant els recursos que tenim. 

I per tant, en el moment d’entrar la Llei es tindrà en 
compte la filosofia de la Llei que ells ja van donar per 
bona l’any 2004, amb les millores que hi puguem 
introduir, sense cap dubte. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre per la seva intervenció. 
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Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Sr. Alain Bernat. 

El Sr. Alain Bernat: 

Gràcies Sr. síndic. 

En aquest partit de tenis o de ping pong que hi ha 
hagut a la premsa i que tots hem pogut veure, 
semblaria això a peu de carrer comentaris de cafè, i 
que s’ha arribat, fins i tot, a dubtar de la 
professionalitat del Cos de Bombers, i que crec que 
tots en aquesta sala respectem. A mi m’agradaria 
saber quina opinió en té el ministre d’això? Si li ha 
arribat a ell també o no? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre. 

El Sr. Antoni Riberaygua: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, Sr. conseller, no sols no m’ha arribat, sinó que 
he sigut testimoni actiu de la seva professionalitat en 
múltiples ocasions. I recordo el malaurat accident 
que hi va haver al Serrat en què els bombers, i també 
la policia, i també els agents de circulació i també el 
SUM, van actuar amb un zel propi de la feina que 
fan. 

Del que es tracta no és d’això. Els nostres bombers 
estan preparats. Jo crec que se’ls ha d’ajudar a 
motivar-los. I crec que se’ls hi ha de donar la millor 
estructura possible. Però s’ha de fer potser trencant 
algun dels aspectes que històricament s’han 
conservat, perquè s’ha de vetllar perquè el servei 
públic sigui el més eficaç possible. I les persones han 
de poder estar properes al servei, han de poder 
vincular-se amb els projectes, han d’estar dia a dia 
treballant a la caserna, i preparant-se, (el 90% del 
temps de la seva feina s’ha de fer a la caserna), a fer 
pràctiques, fent formació, fent excarceracions, 
treballant en el centre de foc que adquirirem, doncs, 
això és molt important, perquè llavors en aquest 
10% del temps que han de sortir que siguin eficaços. 

Però no és que no ho siguin ara, ja ho són, el que 
hem de procurar és que ho siguin més, que treballin 
millor, en millors condicions, i això és la feina que 
hem de fer entre tots. 

Per això portaré aquesta Llei aquí. Però mentre porto 
aquesta Llei aquí, permetin-me que comenci a 
treballar en una reforma activa, que ja he dit que en 
l’àmbit pressupostari s’està notant, i es notarà 

organitzativa amb la nova direcció, i normativa amb 
l’aprovació de la Llei. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Sr. Jordi Font. 

El Sr. Jordi Font: 

Gràcies Sr. síndic. 

Vostè ens ha comentat que en el plantejament que 
utilitza per elaborar aquest nou Projecte de llei 
tindrà un diàleg ampli amb el Cos de Bombers, amb 
la finalitat que és totalment lloable, però jo trobo a 
faltar un aspecte. És a dir, jo diria que fa més d’un 
any que tenim aquí al Cos de Bombers un... no sé si 
és un lieutenant o que és francès o caporal francès, 
que va ser objecte de debat i que costava molts 
diners, i que suposo que una de les funcions que 
tenia aquest senyor era polir o apropar un informe 
als polítics responsables del Cos, i en base a aquest 
informe poder aportar modificacions a la futura Llei 
o als futurs reglaments. 

Vostè em podria dir si utilitza aquest informe, si està 
elaborat, si tindrà en compte les aportacions d’aquest 
senyor? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Font. 

Sr. ministre té el seu minut per respondre. 

El Sr. Antoni Riberaygua: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, l’aportació del Coronel Axel Buses, 
que és una de les persones més ben preparades que 
ha pogut trobar el Govern d’Andorra a l’Estat veí 
francès, ha sigut rica durant aquest temps. I 
efectivament ha elaborat varis informes, ha fet un 
treball sobre el camp, ha estat assessorant per la 
qüestió d’adquisició de material, i també quant a 
estratègies d’actuació. 

Evidentment que tindré en compte les seves 
propostes, només faltaria. El que passa és que si vostè 
va està atent també a la premsa amb el nomenament 
dels nous directors de bombers, també va estar 
nomenat el director de Protecció Civil, i aquest 
home és especialista en protecció civil. Que és un 
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àmbit que no l’hem de descuidar, perquè tenim una 
orografia i unes necessitats en aquest país, que en cas 
de catàstrofe crec que ens hem de coordinar tots, no 
sols amb voluntat, sinó amb professionalitat. 

Per tant, jo crec que la seva aportació pot ser 
decisiva per tirar endavant aquest Departament i, 
també, per coadjudar a fer aquesta Llei de bombers. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Sr. Jordi Font. 

El Sr. Jordi Font: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, jo li he posat aquesta pregunta una miqueta 
perquè crec que aquesta sala ha d’estar informada 
d’això. Jo he estat atent a tot el que ha passat 
aquests dies, però també estic atent a moltes 
converses que tinc amb els bombers, potser perquè hi 
tinc una certa afinitat, perquè jo a nivell de 
protecció civil havia format part d’un cos que, 
malauradament ja no existeix, que és els Voluntaris 
de la Protecció Civil, no existeix com a Voluntaris 
de Protecció Civil, sí que existeix com a club de 
rugby, i continuo tenint unes afinitats amb aquests 
senyors. 

El que jo he pogut treure de les xerrades que he 
tingut amb gent que està allà dintre i que la conec de 
fa anys, és que aquest senyor ha fet un treball de 
camp, com vostè ha dit, però aquest treball ha faltat 
de diàleg, segons apreciacions d’ells, entre ell i el Cos 
de Bombers. És a dir, suposo que aquest senyor ha 
hagut de fer una feina de recerca molt més forta 
perquè hi havia un cert distanciament entre el Cos. 

Vostè ha pogut apreciar això en el moment de llegir 
aquests informes, que jo encara no els he pogut 
llegir. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre. 

El Sr. Antoni Riberaygua: 

Miri, el diàleg a bombers és una cosa una mica 
particular, si vostè em permet, i amb tot el respecte 
per a tothom. I la prova la té que jo mateix m’hi vaig 
desplaçar durant un mes i mig, i vaig intentar parlar 
amb tothom. Em vaig desplaçar a la caserna de 
bombers per conèixer, perquè no pots arreglar una 

cosa si no la coneixes. Doncs, així ho vaig fer. M’hi 
vaig desplaçar un mes i mig, vaig estar amb el 
coronel, vaig estar amb l’antic director, vaig parlar 
amb el sindicat, vaig parlar amb les persones no 
sindicades, amb tothom. Però és clar, quan veus que 
el diàleg queda pertorbat perquè presentes un 
projecte volgut a l’inici, i doncs, et diuen que no sols 
no el volen ni estudiar, ni tan sols estudiar. Doncs, és 
clar, comprenc que és difícil. Si és difícil per a mi, 
com a ministre, imagini’s el difícil que ha de ser per 
aquest senyor que és assessor. Aquest senyor 
assessora tècnicament, fa la seva feina, però amb tot 
el que ha contat als bombers hi hem pogut comptar i 
hi poden comptar. Només faltaria. Però és clar, tot 
això s’ha de vehicular a través de la direcció. I la 
direcció que assessora el coronel, assessora la 
direcció, la direcció doncs, té el contacte amb els 
bombers. El que passa és que aquest senyor està en 
contacte també amb la vida de la caserna 
directament, amb els bombers. 

Vam anar a una fira de bombers, vam anar 17 
persones a Clairmont-Ferran a veure vehicles. I jo els 
vaig acompanyar personalment, i també va venir 
aquest senyor. I vam compartir tots junts quins eren 
els millors vehicles, els més idonis per veure-ho, i els 
més apropiats per a Andorra. I aquest senyor estava 
allà donant la seva opinió. Per tant, jo crec que el 
diàleg hi és... 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre... 

El Sr. Antoni Riberaygua: 

... però per segons què. 

El Sr. síndic general: 

... ho lamento. El temps és el temps i ens marca. 

El Sr. Antoni Riberaygua: 

Gràcies Sr. síndic. 

Disculpi. 

El Sr. síndic general: 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sr. Jordi Font. 

El Sr. Jordi Font: 

Gràcies Sr. síndic. 
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L’última, per acabar. Vostè aquí ens ha nomenat 
molt encertadament que s’ha creat una direcció del 
Cos de protecció civil. I jo demano o pregunto, pel 
que fa al Cos de protecció civil no tenim una Llei de 
protecció civil, se n’ha parlat molt sovint en aquest 
país, passarà com amb el Cos de Bombers, haurem 
d’esperar molt de temps perquè es creï una llei per a 
la protecció civil? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Entenem que la repregunta està lligada una mica 
amb la pregunta original del Reglament de bombers. 

El Sr. Antoni Riberaygua: 

Miri, la Llei de protecció civil també és un tema que 
és capdal, perquè difícilment podrem tirar endavant 
la protecció civil si no tenim un text que l’empari i 
no ens trobem com ara ens trobem a bombers.  

Per tant, jo li he dit abans que la idea és presentar la 
Llei de bombers que ha capitalitzat una mica el 
debat, però sense cap dubte, la Llei de protecció civil 
és un instrument importantíssim. El que passa és que 
actualment la direcció té la missió de fer bàsicament, 
en una primera etapa, tot el que són els inventaris de 
riscos naturals o riscos sobrevinguts, i tot el que és 
l’inventari de mitjans materials i humans a 
disposició, siguin públics o siguin privats. 

És a dir, comencem per etapes. Paral·lelament s’està 
fent un treball legislatiu, però paral·lelament, també, 
estem ja fent l’inventari per saber a què ens hem 
d’afrontar, i de quins mitjans podem comptar. Però 
no tingui cap dubte que crear sense tenir un cos 
normatiu que ho dicti és un mal assumpte. I per tant, 
jo en visc l’experiència, en fi, la vivim tots, i per tant, 
nosaltres estarem atents per portar a aprovació la 
Llei de protecció civil, en la qual hi hauran de 
col·laborar, per cert, i haurem de negociar, i potser 
s’allargarà una mica més, amb els honorables 
comuns, sense cap dubte. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Doncs, continuaríem amb la tercera pregunta. 

3. Pregunta urgent amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Jaume 
Serra Serra, president suplent del Grup 
Parlamentari Liberal, per escrit de data 

13 de novembre del 2007, relativa a 
l’organització de la mobilitat i la 
capacitat de la xarxa viària andorrana 
durant les jornades festives. 
Fou registrada amb el número 1202, i s’ha publicat al 
Butlletí 54/2007, del 14 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Jaume Serra. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Jaume Serra: 

Gràcies Sr. síndic. 

Darrerament, els moments de major afluència de 
visitants al Principat han estat amb motiu de la 
Diada Nacional Espanyola, festivitat de la Mare de 
Déu del Pilar, i la festivitat de Tots Sants. 

Jornades com les esmentades han estat sovint 
referents de desbordament de les vies d’accés al 
Principat i en conseqüència de les pròpies vies i 
nuclis pel que discorre la vida quotidiana dels 
habitants d’Andorra. 

Les inversions en infraestructures i en elements per a 
la millora de la mobilitat i el transport al país han 
estat importants en els darrers pressupostos i ho 
continuen sent en el que es troba a tràmit 
parlamentari. 

Atesos aquests punts es passa a formular la següent 
pregunta: 

Quina valoració es fa de la capacitat de la xarxa 
viària andorrana, així com de la capacitat 
organitzativa en relació amb la mobilitat durant 
aquestes darreres jornades festives, i quin ha estat el 
nombre de vehicles que ha suportat la xarxa 
comparat en situacions similars en anys anteriors? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Serra. 

Respon pel Govern el Sr. ministre d’Ordenament, 
teniu la paraula. 

El Sr. Xavier Jordana: 

Gràcies Sr. síndic. 

Una de les característiques positives del país, 
d’Andorra, és la gran afluència de visitants que rep. 
Com tots sabem per les dades que es publiquen 
periòdicament, és entre els 10 i 12 milions de 
visitants cada any. Aquest és un element força 
favorable que posa de manifest l’atractiu del país, i és 
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interessant i bo perquè la seva economia sigui 
pròspera. 

És ben cert que aquesta afluència de turisme, de 
persones, de visitants, posa a prova la xarxa viària en 
els moments de màxima concentració. 

Així concretament, durant el pont del Pilar, al que 
vostè es refereix, d’aquest any, van entrar per les 
dues fronteres uns 45.000 vehicles, i durant el pont 
de Tots Sants van ser 66.000. Si comparem aquestes 
dades amb els ponts dels anys anteriors, -tot i que els 
ponts no són de característiques similars a vegades, 
perquè poden variar els dies-, podem dir que la 
intensitat mitja diària, -el que es diu la IMD, 
normalment-, d’aquest any, va ser de 15.000 a 
16.500 vehicles per dia, respectivament, ha estat 
similar o lleugerament superior a la dels anys 2006, 
que van ser de 15.000 i 14.000, i 2005 que van ser de 
12.450 i 16.300. 

Una de les tasques importants del Govern en la qual 
hi posa especial èmfasi, -com s’ha dit, des del punt de 
vista de la política diària amb el tema del trànsit-, és 
la coordinació i la gestió del trànsit de manera 
coordinada, per tal que la mobilitat, dins el territori 
andorrà, sigui optimitzada i el rendiment sigui del 
màxim possible. En aquest sentit, la Taula Nacional 
de Mobilitat i en la Taula Tècnica de Gestió del 
Trànsit, amb la participació del Govern i dels 
comuns, així com amb l’Agència de Mobilitat, crec 
que garanteixen suficientment, en aquest moment, 
la coordinació de totes les institucions. 

Durant aquestes dates tan assenyalades, el Govern 
fa, com vostè sap, dispositius de trànsit amb diferents 
mesures de restricció de circulació de vehicles 
especials, transports pesants, aturada d’obres... en fi, 
diferents aspectes que són prou coneguts. 

També crec que s’ha de destacar l’esforç important 
en matèria d’informació viària que es fa durant tots 
els dispositius de cara als usuaris. I finalment, també 
cal tenir en compte la coordinació en temps real amb 
tots els cossos de seguretat i d’emergència, tant 
nacionals, policia, agents de circulació comunals, 
bombers, sanitat, manteniment, com els estats veïns, 
la policia nacional, la guàrdia civil, mossos 
d’esquadra, gendarmeria, duanes, etc. 

Crec que la valoració de la capacitat organitzativa a 
la que vostè es refereix és, doncs, positiva. 

No vull acabar aquesta contesta si encara em queda 
una mica de temps, sense citar un aspecte dins de la 
gestió diària del trànsit que és important, i que és la 
posada en funcionament del Centre d’Informació i 
Gestió del Trànsit, l’anomenat CIGT, que permet 
passar de l’època o de l’era de la desinformació total 
a l’era de la informació viària en temps real, amb els 

pannells d’informació variable, la ràdio, televisió, 
SMS, internet. 

També voldria fer una petita pinzellada del tema del 
pla sectorial de noves infraestrutures viàries. El 
Govern, tocant de peus a terra, i en aquest cas, 
potser més aviat, de rodes a terra, aplica amb 
realisme el mitjà de transport que creu més idoni en 
aquest país que és la carretera, de moment, sense 
perjudici d’altres sortides. En aquest sentit, crec que 
el pla sectorial d’infraestructures viàries aportarà, 
també, solucions en aquest aspecte. 

Per acabar, em vull referir a algun aspecte que en un 
determinat moment semblava banal o poc 
important, que és el tema del Bus Express. En un 
principi, quan aquest Govern va iniciar sota la 
direcció, més aviat personal en aquest cas del Sr. cap 
de Govern, la posada en marxa i la potenciació de 
l’ús del transport i la posada en marxa del Bus 
Express a Sant Julià, que ara s’ha estès a la Massana, 
semblava que el seu sentit o la seva eficàcia seria 
petita. I crec que ha demostrat que és summament 
important i que ha beneficiat d’una manera molt 
positiva el trànsit viari d’aquest país. 

Espero, amb aquest petit resum, haver donat una 
resposta complerta a la inquietud del Sr. conseller 
general. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Entraríem, doncs, al torn de rèplica. Sr. conseller. 

El Sr. Jaume Serra: 

Gràcies Sr. síndic. 

Gràcies Sr. ministre per la seva resposta. Em 
reconforta, en certa manera escoltar d’una manera 
objectiva que el nombre de visitants ha estat 
important, i en qualsevol cas, similar o potser una 
mica superior al d’altres anys, ja que corrobora, en 
certa part, una sensació que jo he tingut i que penso 
que altra gent també ha tingut, que a Andorra 
durant aquests ponts hi ha hagut força gent, que els 
establiments han estat força plens, i el que és més 
important és que no hem tingut la sensació de caos 
circulatori, com desgraciadament altres vegades 
havia passat. 

Jo crec que aquestes imatges estan prou presents 
entre tots nosaltres i és un record molt proper. 
Sobretot si tenim en compte que l’aspecte que 
sempre es valora negativament quan es demana als 
nostres visitants sobre l’aspecte que es valora pitjor, 
doncs, com a número 1 i amb diferència, és sempre 

10 



Sessió ordinària del dia 15 de novembre del 2007 Núm. 17/2007 Diari Oficial del Consell General 

el trànsit. I això està valorat d’una forma molt 
negativa. 

La meva pregunta, evidentment, era per reflexionar 
sobre aquest tema i demanar que no es caigui en una 
mena de situació d’autocomplaença de dir: bé, ja 
s’ha assolit una determinada qualitat, cosa que 
encara no està. I el que és més important, és la 
reflexió que vull fer ara i que suposo que vostè quan 
faci la rèplica ho podrà dir, sobre el que pot passar o 
el que té previst vostè que passi durant els ponts que, 
pròximament, o els dies festius que pròximament hi 
haurà a Andorra. Un de molt assenyalat, que ja és 
tradicional, que és el dia 6 de desembre, que 
acostuma a ser un pont en el qual hi ha moltíssima 
gent a Andorra. I sobretot, quina és l’opinió del 
Govern amb la possible o previsible situació que es 
donarà si els comuns volen continuar deixant, en 
determinats horaris, algunes vies que es fan servir per 
a la circulació de cotxes a l’accés per a vianants. 

Suposo que en el decurs de les repreguntes ho podré 
fer. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Serra. 

Sr. ministre, molt breument, li queda molt poc temps 
per la seva dúplica. 

El Sr. Xavier Jordana: 

Gràcies Sr. síndic. 

El tema del caos és ben cert, i jo penso que s’ha 
passat d’un descontrol organitzatiu amb el tema del 
trànsit, cap a una gestió que es considera controlada 
i organitzada. I així ho posen de manifest els estudis, 
particularment les enquestes, que demostren, com 
s’ha fet públic en els mitjans de comunicació moltes 
vegades, que el trànsit ha passat a ser un dels 
problemes secundaris per a la població. No dic que 
no sigui un problema important, és important. Però 
ha passat en els últims dos anys o tres anys, de ser el 
primer problema de preocupació a ser un dels que 
estan en el punt mig. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Pel torn de repreguntes. 

Sr. Jaume Serra. 

El Sr. Jaume Serra: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, jo voldria fer la repregunta. Té pensat el 
Govern algun pla específic o algun afegit del que està 
fent actualment, i/o com pensa actuar en el cas que 
alguna de les vies que ara es fan servir per trànsit 
rodat siguin d’accés per a vianants? 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Jordana: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Govern no cau en cap autocomplaença, parlant 
una mica del que es deia abans, i com deia també el 
ministre de Justícia i Interior, parlant del tema dels 
bombers, els bombers funcionen però s’ha de 
millorar. Tot és millorable. 

El Govern és conscient que l’Agència de Mobilitat i 
tots els serveis de funcionament del trànsit poden 
millorar, i efectivament han de millorar. I aquí hem 
de fer un esforç i l’estem fent. 

Des del punt de vista de les previsions que es fan pel 
Pont de la Purísima, precisament he demanat a 
l’Agència de Mobilitat que em donés totes les 
mesures. Són extenses, jo si vol les hi puc passar. 
Però hi ha tot un operatiu de trànsit per la festa de la 
Immaculada, -del 6 al 9 de desembre-, que es preveu 
que vindran uns 65.000 vehicles, 75% pel riu Runer i 
25% pel Pas de la Casa, i tots els dispositius, doncs, 
comprenen mesures de mobilització dels agents, de 
personal, la policia (més del 90% d’efectius). Els 
comuns, treballem coordinats amb tots els comuns 
(més del 90% dels agents disponibles), la CIGT 
(90% del personal dedicat a la informació del 
trànsit), el COEX que estarà en estat d’alerta o 
pendent en cas de previsió de nevades, també hi ha 
mesures d’ordenació (s’habiliten cons en diferents 
trams), jornada intensiva per a les escoles de segona 
ensenyança, batxillerat i formació professional. Hi ha 
una sèrie de mesures complementàries de menor 
índole, però que ajuden a què el trànsit funcioni. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre per la seva resposta. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Sr. Ricard de Haro. 

El Sr. Ricard de Haro:  

Gràcies Sr. síndic. 
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Sr. ministre, voldria que m’aclarís, en un moment, 
arran de la pregunta del conseller Serra, les mesures 
que té i que vostè numera, amb la resposta que dóna 
vostè sembla que les hagi pres el Govern. I si no ho 
tinc mal entès, en aquesta taula tècnica de control 
del trànsit, i amb aquesta Agència de Mobilitat o 
oficina de mobilitat, hi participen, a part del Govern, 
els comuns. 

Llavors, el que jo vull que m’aclareixi és si les 
mesures les pren el Govern, i les comunica a aquesta 
oficina, o és l’oficina, els tècnics, els entesos en 
conjunt amb la participació, evidentment del 
Govern, i també dels comuns, i qui hi participa més, 
que pren les decisions, i llavors les comunica al 
Govern. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. de Haro. 

Sr. ministre té el seu minut per respondre. 

El Sr. Xavier Jordana:  

Gràcies Sr. síndic, un minut. 

Totes les mesures que es prenen en aquesta matèria 
s’adopten a través de la Taula Tècnica de Mobilitat 
de forma coordinada amb els comuns. Perquè els 
comuns hi són presents a la Taula Tècnica a través 
dels seus representants que són els responsables de la 
circulació comunal. I a nivell superior, les reunions 
de l’Agència de Mobilitat també s’efectuen en 
aquesta Taula, amb l’assistència del ministre 
d’Ordenament del Territori que la presideix, el 
ministre de Justícia i Interior que també hi assisteix, i 
tots els cònsols que en són membres, membres 
diguéssim de ple dret. 

Totes les mesures que s’adopten van amb uns 
protocols, que són uns protocols que es consensuen 
fent contactes, coordinant i fent l’esforç necessari 
amb els comuns. 

I amb els comuns també hem tingut l’ocasió de fer 
una verificació concreta aquests últims temps, que és 
el tema de les zones per a vianants. Les zones per a 
vianants, creiem que la prova que s’ha fet 
coordinada pels comuns d’Escaldes i d’Andorra la 
Vella, -l’avinguda Carlemany i l’avinguda Meritxell-, 
ha demostrat i demostra que el trànsit a Andorra pot 
funcionar perfectament amb la destinació de zones 
per a vianants, com diu el conseller Sr. de Haro, 
degudament coordinades per les competències 
comunals, reflectides en la Llei que regula la Taula 
de Mobilitat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Doncs, si no n’hi ha cap més, continuaríem amb la 
pregunta número 4. 

4. Pregunta urgent amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Enric 
Tarrado Vives, president del Grup 
Parlamentari CDA + Segle XXI, per 
escrit de data 14 de novembre del 2007, 
relativa a la regulació del règim i 
l’activitat de les entitats financeres i de 
les entitats d’assegurances. 
Fou registrada amb el número 1206, i s’ha publicat al 
Butlletí 54/2007, del 14 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Enric Tarrado. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Enric Tarrado: 

Gràcies Sr. síndic. 

En el decurs del darrer debat sobre l’orientació 
política del Govern, el nostre grup parlamentari va 
posar èmfasi en la important evolució que el sector 
financer ha experimentat durant els darrers anys. A 
la vegada, també vam remarcar la necessitat 
d’elaborar una legislació encaminada a protegir els 
clients del sector financer, tot assegurant l’adequació 
de la normativa als estàndards internacionals en 
matèria de supervisió financera. Segons el nostre 
criteri, aquesta necessitat de regulació afecta tant el 
sector bancari com les entitats financeres, no 
bancàries, d’inversió i de gestió de patrimonis, així 
com les companyies d’assegurança. 

Una vegada expressades aquestes consideracions, es 
formula la següent pregunta: 

En base a la Proposta d’acord aprovada pel Consell 
General durant el darrer debat d’orientació política, 
demanem al Govern: 

En quin estadi es troba l’elaboració dels projectes de 
llei necessaris per a la regulació del règim i l’activitat 
de les entitats financeres i de les entitats 
d’assegurances? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Tarrado. 

Respon pel Govern, Sr. ministre de Presidència teniu 
la paraula. 
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El Sr. Ferran Mirapeix: 

Gràcies Sr. síndic. 

En base a la Proposta d’acord que va aprovar el 
Consell General en el darrer debat d’orientació 
política, el Govern ha estat treballant en el que és 
l’elaboració o la revisió dels projectes de llei per 
poder regular tot el que és l’activitat financera a les 
entitats financeres no bancàries. 

Dins d’aquesta Proposta d’acord es deia que durant 
l’any 2007, és a dir, durant aquest any, havíem 
d’entrar tots aquells projectes de llei que regulessin 
l’activitat a les entitats financeres no bancàries, i 
deixàvem pel 2008 la regulació de les entitats 
d’assegurances. 

El Govern ha estat treballant en aquests projectes de 
llei. Properament podrà entrar a tràmit parlamentari 
el Projecte de llei d’organismes d’inversió col·lectiva. 
I últimament estem revisant els altres projectes de 
llei que regulen les entitats financeres no bancàries 
per tal de poder adaptar aquests projectes de llei a la 
directiva europea MIFID en tot allò que calgui. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Tarrado té el seu torn per la rèplica. 

El Sr. Enric Tarrado: 

Gràcies Sr. síndic. 

De moment donar les gràcies per la contesta que ens 
ha fet el Sr. ministre de Finances. Tampoc m’ha 
aclarit gran cosa, de moment. Suposo que més 
endavant anirà aclarint alguna cosa més. 

A veure, la voluntat de la nostra pregunta era una 
mica per tranquil·litzar el sector financer que en el 
cas VALORA ja ha estat prou sotragat. Entenem des 
del nostre grup parlamentari, i d’altra banda, per 
intentar introduir unes noves formes de financiació, 
que fins a la data d’avui no existeixen en el nostre 
país, i que segons les lleis que es van votar, -em 
sembla que era a l’any 97, quan es va fer l’obertura 
bancària-, havien de seguir unes lleis sobre la creació 
de noves financeres, i avui encara no tenim a la 
nostra societat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Tarrado. 

Entraríem, doncs, al torn de dúplica. 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Ferran Mirapeix: 

Gràcies Sr. síndic. 

Demano excuses al Sr. Tarrado, perquè òbviament 
no m’he expressat bé. La Proposta d’acord deia que 
durant l’any 2007 hem d’entrar aquestes lleis 
financeres, i el que he volgut confirmar és que les 
entrarem. 

I quant a l’elaboració, a quin estadi d’elaboració ens 
troben? El que he volgut dir és que els organismes 
d’inversió col·lectiva, aquests, en els propers 15 dies 
ens veurem, ja, capacitats per poder entrar a tràmit 
parlamentari aquest Projecte de llei, i la resta de lleis 
que acompanyen tot aquest paquet de lleis 
financeres, hi estem treballant per poder-les entrar el 
31 de desembre com a molt tard, és a dir durant l’any 
2007, adaptant aquestes lleis a les noves directives 
europees MIFID. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Entraríem, doncs, al torn de les repreguntes. 

No hi ha repreguntes? 

Continuaríem amb el punt... 

El Sr. Enric Tarrado: 

Sí, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Perdó, Sr. Enric Tarrado. 

El Sr. Enric Tarrado: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Gràcies per l’aclariment que ha fet en la seva última 
intervenció. Perquè almenys ara ho tenim clar que 
arribaran a finals d’aquest any. En la primera 
intervenció que ha fet vostè, doncs, almenys a mi no 
m’ha quedat clar. Ara crec que sí que pel conjunt de 
la Cambra i pel conjunt de la gent que ens escolta, 
crec que la data del 31 de desembre que vostè s’ha 
fixat, doncs, crec que ha quedat clar per a tothom. 

Dit això, una petita pregunta: vostè creu que amb 
l’aprovació d’aquestes lleis, creu que és suficient per 
revifar l’oferta que hi pugui haver en el mercat 
andorrà sobre els crèdits que es puguin atorgar? 
Crèdits comercials, vull dir. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Sr. ministre. 

El Sr. Ferran Mirapeix:  

Gràcies Sr. síndic. 

Del gruix de lleis que s’estan preparant, que en 
principi n’hi ha una que és la que he dit abans, 
d’organismes d’inversió col·lectiva, però hi ha les 
altres que s’estan preparant, que són les que fan 
referència al tema de mercats i al de gestores de 
patrimonis, gestores de fons d’inversions, tot el que 
regulava la Llei del 93. Estem parlant ara 
concretament d’una, que són les activitats de crèdit 
especialitzat d’entitats financeres no bancàries. 

I per tant, aquí estem parlant també d’un tema molt 
concret que és dins d’aquesta activitat d’entitats de 
crèdits financeres, de crèdit especialitzat no bancari. 
Si en aquestes entitats concretes que es veuran 
regulades per un projecte de llei que s’entrarà 
properament a tràmit parlamentari, es poden regular 
novetats com és el finançament, amb els nous 
sistemes de finançament. El que s’està fent és 
treballar per poder adaptar-les, insisteixo, les 
directives europees, però saber exactament en data 
d’avui si això revifarà el crèdit al país; des del 
Govern no ens atrevim a dir que això sigui així. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Doncs continuaríem, ara sí, amb el punt número 5. 

5. Pregunta urgent amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Jaume 
Bartumeu Cassany, president del Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit 
de data 14 de novembre del 2007, 
relativa a l’aplicació a Andorra de la 
nova directiva europea sobre mercats 
d’instruments financers. 
Fou registrada amb el número 1209, i s’ha publicat 
en el Butlletí 54/2007 del 14 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Jaume Bartumeu. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Jaume Bartumeu:  

Sí, gràcies. 

Bé, efectivament el primer de novembre, com diu el 
text de la pregunta, va entrar en vigor a la Unió 
Europea una directiva sobre els mercats 
d’instruments financers, -el ministre ara ja hi ha fet 
referència contestant la pregunta anterior. Aquesta 
és una directiva que té l’objectiu declarat de 
convertir Europa en un mercat més atractiu pels 
inversors i es tracta, segons diuen els textos, de 
donar més transparència i seguretat als clients de les 
entitats financeres que adquireixin instruments 
financers. 

Atesa la greu problemàtica generada per la crisi de la 
financera VALORA, SA aquí a Andorra, i mentre el 
Govern continua retardant, i la resposta que acabo 
de sentir no em fa rectificar el redactat de la meva 
pregunta, la tramitació de les lleis que han de regular 
el sector de les entitats financeres, pregunto al 
Govern si pensa promoure l’aplicació a Andorra de 
la nova directiva europea sobre mercats 
d’instruments financers? 

Aquesta és la pregunta. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Bartumeu. 

Respon pel Govern, el Sr. ministre de la Presidència. 
Teniu la paraula. 

El Sr. Ferran Mirapeix:  

Gràcies Sr. síndic. 

Fer una petita remarca: el Govern no vol retardar 
res. El Govern vol estar segur que els projectes de llei 
que s’entrin a tràmit parlamentari siguin els millors 
projectes de llei pel país. 

Quant a promoure l’aplicació d’aquestes directives 
europees sobre els mercats d’instruments financers, 
òbviament estem prenent en aquests moments totes 
les mesures per poder, en aquests projectes de llei, 
entrar al màxim de punts de la directiva europea, no 
només d’aquesta directiva sinó de totes aquelles 
directives i reglaments de desenvolupament de segon 
nivell, és a dir, de nivell 2. Per tant, sí aplicarem 
normativa amb IFI. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Bartumeu té el seu torn per la rèplica. 

El Sr. Jaume Bartumeu:   

Gràcies Sr. síndic. 

14 



Sessió ordinària del dia 15 de novembre del 2007 Núm. 17/2007 Diari Oficial del Consell General 

Miri, aquesta norma -i coincideixen tots els 
operadors i veig que coincidim també tots aquí tot i 
que no som operadors- en què serà molt bona 
aquesta norma, parlo evidentment de la directiva 
europea, per donar més transparència a l’execució de 
l’operativa amb els clients. Ho ha dit abans el 
conseller Tarrado, que aquesta norma és necessària 
en un moment delicat pel sector financer després de 
l’escàndol de VALORA. I, jo torno a dir -i em 
sembla que és bastant evident- que el Govern no 
acaba de donar la prioritat que correspondria a la 
qüestió, i m’explicaré: tant pel fet que no s’ha 
mantingut l’INAF al nivell de promoció i de 
reforçament que s’hauria d’haver fet, al nostre 
entendre, com pel fet que l’autoritat financera està 
mancada dels organismes complementaris necessaris 
i afegim ara aquesta qüestió de la directiva. Per què li 
dic, Sr. ministre, que vostè està retardant això... 
perdó el Govern? Perquè la directiva de la que estem 
parlant ha entrat en vigor el dia 1 de novembre però 
no l’hem descoberta ara ni vostè ni jo, és una 
directiva-, la 2006/73,- que és del 10 d’agost del 
2006. Està publicada al Diari Oficial de les Comunitats 
Europees des del 2 de setembre del 2006... fa més 
d’un any, i ara vostè contestant al conseller Enric 
Tarrado sembla que ens diu que, bé, ara estem 
mirant el tema de la directiva... han tingut un any 
per mirar-s’ho. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Bartumeu. 

Sr. ministre té el seu torn per la dúplica. 

El Sr. Ferran Mirapeix:   

Gràcies Sr. síndic. 

Jo he contestat, Sr. Bartumeu, que la directiva 
evidentment ja fa un temps que està publicada, però 
també a la contesta que li he fet, també he dit que 
n’estaven les directives i els reglaments de 
desenvolupament d’aquesta directiva, és a dir, 
aquells reglaments de desenvolupament de nivell 2, 
que aquests han estat publicats més endavant. 

Per tant, el que estem fent és adaptar tot això, i 
complir amb l’acord del Consell conforme a les lleis 
que s’han d’entrar en període parlamentari durant 
l’any 2007. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Tenim, doncs, el torn de repreguntes. 

Si no hi ha repreguntes continuaríem amb la 
pregunta... 

El Sr. Jaume Bartumeu:   

Sí, sí que n’hi ha. 

El Sr. síndic general: 

Sí? 

Sr. Bartumeu, perdó, teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Bartumeu:   

No, només és per repreguntar al ministre ja que parla 
dels reglaments que són posteriors, a veure si estem 
parlant del mateix reglament, i si el reglament de la 
comissió no és del 10 d’agost i no va ser publicat 
també al setembre del 2006 al Diari Oficial de les 
Comunitats Europees. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Bartumeu. 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Ferran Mirapeix:  

Jo parlo de tots aquells reglaments de nivell 2,  
Sr. Bartumeu. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Doncs, continuaríem amb la pregunta numerada 
com a número 6. 

6. Pregunta urgent amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Jaume 
Bartumeu Cassany, president del Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit 
de data 14 de novembre del 2007, 
relativa a l’informe del MONEYVAL i la 
dimissió del responsable de la Unitat de 
Prevenció de Blanqueig. 
Fou registrada amb el número 1210, i s’ha publicat 
en el Butlletí 54/2007 del 6 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Jaume Bartumeu Cassany. 
Teniu la paraula. 
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El Sr. Jaume Bartumeu:   

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, com diu el text de la pregunta de la qual ja 
disposen els consellers generals i els membres del 
Govern, fa unes quantes setmanes que s’ha rebut a 
Andorra el projecte d’informe del MONEYVAL,  
-comitè del Consell d’Europa que segueix i avalua les 
polítiques de prevenció del blanqueig del diner dels 
estats membres del Consell d’Europa-, que com és el 
cas d’Andorra, no són membres del GAFI, és a dir, 
del grup especialitzat en aquesta matèria a nivell 
internacional. 

L’esborrany de l’informe que va ser adoptat en la 24a 
sessió plenària del MONEYVAL a Estrasburg, reunió 
que va tenir lloc del 10 al 14 de setembre del 2007, 
és un esborrany que està a Andorra, està circulant a 
Andorra i que el Ministeri de Finances ens consta 
que el té, però que encara no ha estat distribuït. 

Aquest informe posa en evidència nombroses 
mancances en la implementació a Andorra de la 
política del blanqueig de diners i no ens n’alegrem, 
però és un fet objectiu. 

El MONEYVAL assenyala, per exemple, la seva 
preocupació per l’absència de col·laboració entre la 
Unitat de Prevenció del Blanqueig i l’INAF, la qual 
cosa ha portat ja, de moment, a la dimissió forçada 
del responsable de la UPB, Sr. Jordi Pons. 

És per això que preguntem al Govern quines mesures 
pensa adoptar per millorar la política de prevenció i 
lluita contra el blanqueig de capitals i com pensa 
millorar la relació institucional amb el Comitè 
MONEYVAL? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Bartumeu. 

Respon pel Govern el Sr. ministre de la Presidència i 
Finances. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Ferran Mirapeix:   

Gràcies Sr. síndic. 

Fer un parell de precisions sobre la motivació de la 
pregunta en el sentit que l’esborrany de l’informe 
que va ser adoptat en la 24a sessió del plenari, 
òbviament que l’esborrany amb el qual es va anar a 
aquella sessió del plenari... doncs, òbviament que el 
té el ministeri, això és així, però el que passa és que 
després de l’adopció dels reports finals, segons la 
regla de procediment per la tercera avaluació -és a 
dir, el punt 23 del propi MONEYVAL-, la versió 
corregida de l’avaluació mútua serà enviada al cap de 

la delegació del país per tal de comprovar l’exactitud 
amb les decisions del plenari, i per tal que es pugui 
fer qualsevol comentari sobre aquest. Aquest rapport 
no ha estat enviat al cap de la delegació, se’ls hi està 
reclamant al MONEYVAL que se’ls hi enviï aquest 
rapport final a partir del plenari, però no ha estat 
enviat. Per tant, un cop s’enviï aquest rapport, segons 
el punt 34, el que s’estableix al punt 34 de les pròpies 
regles de procediment del MONEYVAL, el cap de la 
delegació confirma l’exactitud del rapport modificat 
al secretariat i proporciona qualssevol comentaris 
perquè siguin publicats tant aviat com sigui possible i 
no més tard de tres mesos. Jo el que li puc assegurar 
és que el cap de la delegació no prendrà tres mesos 
per contestar al MONEYVAL pel que fa a aquest 
rapport i de la qüestió de la qual estem parlant. 

I, per últim, aquest rapport, el definitiu, es penjarà a 
la web del MONEYVAL i, per tant, en cap moment 
el Govern ha guardat sota clau cap acord del plenari 
ni cap rapport del plenari. El que ha fet és treballar 
amb uns documents, i aquesta avaluació és la que es 
va fer a l’any 2005 i que encara, a hores d’ara...  
-i no perquè el Govern hagi volgut retardar res-, no 
tenim encara el rapport aquest definitiu que, com he 
dit abans, estem reclamant al MONEYVAL. 

Quan el MONEYVAL assenyala la seva preocupació 
per a l’absència de col·laboració entre la UPB i 
l’INAF òbviament això era un rapport del 2005, però 
si jo me’n vaig al rapport que va fer el FMI amb la 
seva avaluació, -que aquesta és bastant més recent-, 
allà no només hi diu que no hi hagi col·laboració 
sinó que a més hi diu que es fan determinades 
reunions mensuals entre la UPB i l’INAF per poder 
tractar els temes de blanqueig de diners que 
requereixi. 

Per tant, el Govern... -ja responent directament a la 
seva pregunta-, el Govern està ja prenent des del 
2005 diferents mesures per millorar tot el que és el 
blanqueig de diners i quan tingui i disposi del rapport 
final, -del definitiu-, òbviament el farà públic i a més, 
no només això, sinó que farà un planning de treball 
per millorar-ho perquè en el seguiment d’aquesta 
tercera avaluació, -que teòricament ha de ser l’any 
que ve-, ens puguin tornar a posar una nota molt 
favorable. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Bartumeu té el seu torn per la rèplica. 

El Sr. Jaume Bartumeu:   

Sí, gràcies Sr. síndic. 
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És clar, si això que diu el ministre ho hem d’enviar al 
cap de la delegació, i el cap de la delegació el tenim 
cessat o dimitit, potser el MONEYVAL no sap a qui 
ho ha d’enviar això, no? 

Però, jo el que li vull dir Sr. ministre, és que no 
estem discutint aquí l’informe del FMI, ja ho farem 
quan toqui, sinó que estem parlant del 
MONEYVAL, no cal que s’escapi d’estudi... 

Nosaltres estem convençuts que la respectabilitat 
internacional del mercat de serveis financers andorrà 
depèn del convenciment que funciona realment en 
el marc d’unes normes jurídiques, professionals i 
deontològiques, precises i rigoroses, això ja ens ho 
deia l’informe d’avaluació del MONEYVAL del 13 
de desembre del 2002. Vostè hi feia directament 
referència, m’ha semblat entendre. 

Però, també ens deia que calia adoptar mesures 
complementàries i les enumerava. Ara no tenim 
temps aquí, ja que estem minutats, per llegir-les, ja 
ho farem un altre dia, però, el MONEYVAL ha 
tornat quatre anys després d’aquella avaluació i hem 
vist i hem comprovat que vostè, Sr. ministre, és una 
persona de paraules però no de fets. Aquest és el 
problema que tenim, que té Andorra, perquè el que 
vostès estan fent, ho deixen de fer en aquesta 
matèria. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Bartumeu. 

Sr. ministre té el seu torn per la dúplica. 

El Sr. Ferran Mirapeix:   

Gràcies Sr. síndic. 

El MONEYVAL, l’informe que estem aquí parlant és 
un informe que  ve d’una visita que fa el 
MONEYVAL, al 2005. I jo, Sr. Bartumeu, el que li 
he pretès dir és que amb aquest punt que vostè 
posava en el seu redactat de la UPB i l’INAF, 
tranquil·litzar-lo si més no, perquè després va venir 
l’FMI i va dir que hi havia una bona col·laboració. Si 
més no, per tant, no només som persones de paraules 
sinó que també som persones de fets. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Entraríem, doncs, en el torn de les repreguntes. 

Sr. Jaume Bartumeu teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Bartumeu:  

La repregunta concreta va lligada amb les paraules i 
els fets, pregunto al ministre o al Govern: per què 
quan s’estava fent la discussió d’aquest informe el 
Govern va enviar a Estrasburg a la reunió amb el 
MONEYVAL, com a representant d’Andorra, un 
representant d’una entitat bancària andorrana i els 
advocats o l’advocat assessor de l’agrupació de 
banquers andorrans? Doncs, a veure si em pot donar 
alguna explicació. 

El Sr. síndic general: 

Respon pel Govern el Sr. ministre. Teniu la paraula. 

El Sr. Ferran Mirapeix:  

Gràcies Sr. síndic. 

El Govern va enviar a tot un equip de persones entre 
les quals -entre aquest equip de persones- hi havia 
uns representants legals de l’ABA... això és així. I per 
què ho vam fer? Doncs, perquè dins del que era una 
part de l’informe preliminar que es va estudiar, es va 
veure que hi havia coses en aquest informe 
preliminar de les quals estem parlant, que potser no 
s’agafaven o no s’interpretaven amb la mateixa 
exactitud que amb la situació actual que viu el sector 
financer al Principat d’Andorra. Per tant, des de la 
direcció de la UPB, es va fer un equip de treball en el 
qual hi havia també gent del Ministeri de Finances, 
hi havia gent de la Batllia, hi havia gent de l’ABA, hi 
havia un advocat també que va anar amb el 
representant de la UPB -amb el director de la UPB-, 
i aquest va ser l’equip de treball per va defensar al 
plenari l’informe de la UPB davant del plenari del 
MONEYVAL. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Sr. Bartumeu teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Bartumeu:  

Bé, és conscient, doncs, el ministre que compondre 
una delegació de la manera que m’acaba de 
reconèixer en què va topar frontalment amb les 
preocupacions que el MONEYVAL havia expressat 
al mes de desembre del 2002, quan deia, i llegeixo: 
“El MONEYVAL pensa que la independència de 
l’INAF i donar-li mitjans operacionals adequats per 
conduir inspeccions ha de rebre una prioritat amb la 
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finalitat de poder exercir una supervisió efectiva del 
conjunt del sistema financer andorrà? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Bartumeu. 

Sr. ministre té el seu torn per respondre. 

El Sr. Ferran Mirapeix:  

Perdó Sr. síndic... És que, Sr. Bartumeu, no he entès 
la pregunta... Perdoni. 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. Bartumeu, li podeu repetir la pregunta al  
Sr. ministre? 

El Sr. Jaume Bartumeu:   

Intentaré humilment fer-me més entenedor. 

La pregunta, Sr. ministre, que vostè l’ha entès 
perfectament, és per dir-li que com vol que se’ns 
cregui al MONEYVAL que som independents i que 
recollim les recomanacions que ens donen, quan ens 
estan dient que hem de ser independents per 
controlar les entitats bancàries, i vostè envia a 
defensar la teòrica activitat de la UPB a les entitats 
bancàries, que aquestes haurien de controlar. 

Ara suposo que m’ha entès... que ja m’havia entès 
abans. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre té el seu torn per respondre. 

El Sr. Ferran Mirapeix:  

Gràcies Sr. síndic. 

Ara sí que l’he entès Sr. Bartumeu, que abans no 
l’havia entès, i només dir que el tema del blanqueig 
de diners en l’informe del 2002 que ja estava en 
marxa a la UPB i, per tant, l’INAF el que fa és 
vetllar per tot el sistema financer -perquè pel 
blanqueig de diners el que vetlla és la UPB- no veig 
el per què un representant no pot estar a dins d’un 
equip de treball, és a dir, que no és el representant 
sol, aquest està a dins d’un equip de treball. Per què 
no pot anar un representant que sigui un lletrat, que 
conegui bé els temes a defensar al final el que és la 
imatge d’Andorra. 

Per tant, jo no veig cap problema a això,  
Sr. Bartumeu. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Bartumeu teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Bartumeu:   

És a dir, que segons vostè la imatge de l’autoritat 
financera andorrana que es fa representar davant 
d’un organisme públic que mira per analitzar com 
públicament es controla l’activitat de les entitats 
privades, doncs, ens fem representar per les entitats 
que ens haurien de controlar, vostè creu -és el que 
m’acaba de dir, però li demano que m’ho confirmi 
perquè potser sóc jo el que no l’entenc- que això no 
danya la imatge de seriositat de l’Estat Andorrà? És 
això el que m’ha contestat? 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre té el seu torn per respondre. 

El Sr. Ferran Mirapeix:   

Gràcies Sr. síndic. 

El que jo li he contestat, Sr. Bartumeu, és que no és 
l’entitat financera la que va allà a ser avaluada, és 
l’entitat, és el blanqueig de diners en un país, i per 
tant, quines mesures es prenen. Aquest blanqueig de 
diners no circumscriu només a les entitats financeres 
sinó que hi entra tot el col·lectiu del país i, per tant, 
com a Govern i com a representant d’Andorra trobo 
bé que el representant de la UPB agafi tots aquells 
mitjans que cregui més convenients per poder 
defensar la imatge del nostre país. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Bartumeu. 

El Sr. Jaume Bartumeu:   

Sr. ministre, el MONEYVAL a l’any 2002 deia que 
no veia que hi haguessin canvis notables, ja ho ha dit 
vostè i, per tant, ja ho integro dins de la pregunta 
que, efectivament, a partir del 2002 tenim la UPB i 
deia: “Andorra encara està privada d’un organisme 
públic que estigui dotat de poders de vigilància propis de 
tots els organismes de control de sistemes financers. La 
verificació de la situació econòmica i patrimonial així 
com la solvència dels bancs i operadors financers no 
bancaris encara està delegada a societats d’auditoria 
externa.”. 
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Per tant, anar ara al MONEYVAL i dir-li: “Miri, ja 
sóc a la UPB que vostè em demanava -amb aquest 
text que jo acabo de llegir-, però vinc amb els que 
teòricament hauríem de controlar, que ells li diran el 
bé que ho faig”... Vostè això ho troba normal? 
Insisteixo. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre té el seu torn per respondre. 

El Sr. Ferran Mirapeix:  

Gràcies Sr. síndic. 

És que, Sr. Bartumeu, vostè fa referència a un tema 
del MONEYVAL i a un tema de control del sector 
financer que recau sobre l’INAF -no recau sobre la 
UPB-, i precisament hem fet una visita al Fons 
Monetari Internacional, i aquest el que ha fet és una 
auditoria del control del sistema financer que ha de 
tenir l’INAF. 

Per tant, que el MOENYVAL hagi opinat sobre 
l’INAF a l’any 2002, si després tenim un informe del 
FMI que diu una altra cosa... Escolti! Jo insisteixo, el 
MONEYVAL era un tema de blanqueig de diners, i 
el que es va fer allà és anar amb la UPB per veure 
quines eren les recomanacions que ens van fer des 
del MONEYVAL, i amb les quals hi hem de 
treballar. Algunes ja estan subsanades en data 
d’avui, perquè insisteixo l’informe era del 2005 -la 
visita- i, per tant, les altres, quan tinguem el 
definitiu, ens posarem a fer el plànning de treball per 
poder treballar sobre elles. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Jaume Bartumeu teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Bartumeu:  

Primer, per dir que insisteixo jo també que la qüestió 
del FMI ja la tractarem el dia que correspongui. 

El MONEYVAL, aquí al 2002... i li acabo de dir, el 
que passa és que ja sé que m’explico malament que 
no aconsegueixo els dots suficients d’explicació 
perquè em pugui entendre el ministre. 

Ja li he dit que al 2002 parlava de l‘INAF, ja li he dit 
jo, no cal que m’ho digui vostè com si jo no l’hagués 
entès. 

Jo el que li dic és que ells deien: “Feu la UPB”, però 
feu la UPB concretament per controlar els operadors 
i, per tant, li pregunto: si el MONEYVAL ens 
demana que la UPB controli, com m’explica vostè 

que el senyors directors de la UPB i els responsables 
de la UPB i, per tant, de l’Estat andorrà es facin 
acompanyar a Estrasburg per les entitats que han de 
controlar? Vostè això ho troba normal? 

I jo li pregunto: vostè creu que hi ha algun altre país 
que hagi fet una “estracanada” semblant? 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Ferran Mirapeix:  

Bé, aquesta és la seva visió subjectiva de la qual 
vostè en diu: “l’estracanada”... Jo, òbviament, no la 
comparteixo. I la UPB no està feta només per 
controlar el sector financer sinó que està feta per 
controlar tot el blanqueig que hi ha i no només del 
sector financer, sinó de qualsevol altre sector del 
país. 

Per tant, escolti! L’objectiu quan es va allà és veure 
quines són les recomanacions que hi ha i com poder 
millorar la lluita contra el blanqueig dins del nostre 
país, i a partir d’aquí, Sr. Bartumeu, el que tenim de 
fer és anar amb els mitjans necessaris per poder 
treure primer la millor qualificació que això el que fa 
és donar-nos un impuls amb el sentit que estem fent 
les coses ben fetes, i la segona poder tirar endavant i 
treballar perquè les classificacions o qualificacions 
cada dia siguin millors. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Doncs, si no hi ha cap més repregunta faríem una 
pausa d’uns quinze minuts abans de reprendre la 
sessió. 

(Són les 17.15h) 

(Se suspèn la sessió) 

(Són les 17.35h) 

(Es reprèn la sessió) 

(Han deixat la sala la Sra. Conxita Marsol Riart i els 
Srs. Ferran Mirapeix Lucas, ministre de Presidència i 
Finances, Antoni Riberaygua Sasplugas, ministre de 
Justícia i Interior, i la Sra. Meritxell Mateu Pi, ministra 
d’Afers Exteriors.) 
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El Sr. síndic general: 

Bé, reprenem la sessió i continuaríem, doncs, amb la 
pregunta formulada amb el número 7. 

7. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Dallerès 
Codina, conseller general del Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit 
de data 6 de novembre del 2007, relativa 
a la Llei de creació del Fòrum Nacional 
de la Joventut d’Andorra. 
Fou registrada amb el número 1164, i s’ha publicat 
en el Butlletí 51/2007 del 6 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Josep Dallerès. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Josep Dallerès:   

Gràcies Sr. síndic. 

En data 17 de maig d’enguany, el Consell General va 
aprovar per unanimitat la Llei de creació del Fòrum 
Nacional de la Joventut d’Andorra. 

Per tal que la Llei pugui ser de total aplicació i que 
els joves puguin disposar dels òrgans representatius 
que crea, el text legal contempla les tres disposicions 
transitòries que estipulem i que diuen el que segueix: 
“Primera: dins dels tres mesos a comptar de la 
publicació d’aquesta Llei, el ministeri competent en 
joventut convocarà la primera sessió de l’Assemblea 
dels Joves i del Consell d’Associacions amb la 
finalitat de constituir la Taula Permanent; segona: la 
Taula Permanent presentarà, en el termini de sis 
mesos des de la seva constitució, els estatuts del 
FNJA davant de l’Assemblea dels Joves i del Consell 
d’Associacions perquè aquests òrgans els aprovi; 
tercera: una vegada els estatuts del FNJA siguin 
aprovats per l’Assemblea dels Joves i el Consell 
d’Associacions, la Taula Permanent els remet al 
ministeri competent en matèria de joventut i el 
Govern els aprova i n’ordena la publicació al Butlletí 
Oficial del Principat d’Andorra”, -fi de citació. 

La Llei va ser publicada al Butlletí oficial del Principat 
d’Andorra el 20 de juny passat. 

La posada en funcionament dels mecanismes que 
descriuen aquestes tres disposicions és 
imprescindible perquè la Llei pugui ser aplicada per 
la qual cosa demano, i la pregunta és la següent: 
passats més de quatre mesos des de la publicació al 
Butlletí Oficial del Principat d’Andorra, de la Llei de 
creació del Fòrum Nacional de la Joventut 
d’Andorra, en quin punt es troba la posada en 

funcionament dels mecanismes previstos en les tres 
disposicions transitòries del text? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Dallerès. 

Respon pel Govern la Sra. ministra d’Educació. 
Teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida:   

Gràcies Sr. síndic. 

Des de l’entrada en vigor de la Llei de creació del 
Fòrum Nacional de la Joventut el 21 de juny del 
2007, s’han portat a terme les accions següents: 
primer, convocatòria d’una primera reunió de joves 
amb representants de diferents àmbits juvenils, 
concretament l’esplai Castellnou, Joves d’Andorra, 
representants de les seccions Joves dels partits 
polítics, així com alguns joves en representació 
pròpia. Aquesta primera reunió tingué lloc el 12 de 
juliol del 2007 per tal de constituir el grup de treball 
que ha de desplegar el marc normatiu del Fòrum 
Nacional de la Joventut. 

Del 12 de juliol fins a la data han tingut lloc set 
reunions de treball concretament l’1 d’agost, el 20 
d’agost, el 4 de setembre, el 2 d’octubre, l’11 
d’octubre, el 18 d’octubre, el 13 de novembre i, em 
consta que aquest vespre se’n celebra una altra. 

Després, d’altra banda, ja en el decurs de la primera 
reunió, el grup de treball va sol·licitar formalment la 
modificació de l’article 33 de la Llei qualificada 
d’associacions del desembre del 2000 per tal 
d’adequar l’edat dels joves de 16 a 29 anys -en lloc 
de 16 a 25-, tal com recull la Llei de creació del 
Fòrum Nacional de la Joventut, normativa 
recomanada endemés pel Consell d’Europa. 

Aquest fet, com recordareu, us fou notificat 
verbalment com a president de la Comissió 
Legislativa d’Educació, Recerca, Cultura i Esports, 
així com fou notificat també a la vicepresidenta i a la 
representant del CDA + Segle XXI de la mateixa 
comissió. 

Seguidament, el Govern, el 18 de juliol del 2007 
aprovà l’avantprojecte de modificació de l’article 33 
de la Llei qualificada d’associacions en el sentit 
evocat més amunt. 

Seguint el tràmit parlamentari i una vegada 
aprovada, si escau, l’esmentada modificació per part 
d’aquesta Cambra es procedirà a la constitució 
formal de la taula permanent. 

S’ha d’evidenciar que no s’ha formalitzat amb 
anterioritat per tal de poder-hi incloure la totalitat 
de les associacions juvenils tal i com els propis joves 

20 



Sessió ordinària del dia 15 de novembre del 2007 Núm. 17/2007 Diari Oficial del Consell General 

ens ho han sol·licitat en el decurs de les reunions ja 
que per motiu de l’edat unes quatre associacions en 
quedaven excloses. 

Tot i així, he de manifestar que el grup de treball 
està avançant en la tasca a realitzar mitjançant 
l’elaboració d’una primera proposta d’estatuts de tal 
manera que tant aviat com es constitueixi la taula 
permanent aquesta pugui acabar-ne l’elaboració i 
presentar-los per a la seva aprovació. 

Paral·lelament des del ministeri s’ha concebut també 
un espai per ubicar-hi la seu social del Fòrum 
Nacional de la Joventut proper al punt jove que 
estarà a la seva disposició abans de finals d’any. 

A través d’aquesta resposta voldria aprofitar per 
agrair el treball i dedicació gairebé setmanal del grup 
de treball, de les associacions juvenils i dels joves que 
de manera voluntària i constant estan duent a terme 
tasca que els permetrà sens dubte de viure la seva 
vida de manera individual i col·lectiva no només 
com a espectadors sinó també com a protagonistes i 
persones participatives. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. Dallerès té el seu torn per la rèplica. 

El Sr. Josep Dallerès:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, de fet seré molt breu. 

Segons la resposta de la ministra, s’està tirant 
endavant la realització dels estatuts, el que constato 
és que no s’estan aplicant exactament els termes de 
la Llei. 

Doncs, sí que és veritat que hi ha el problema de 
l’edat, -i això ja ho havíem parlat i ja s’havia 
constatat inclús en comissió en el moment que es va 
elaborar la Llei-, i efectivament això pot retardar una 
mica el plantejament. 

El que passa és que m’esteu parlant d’un grup de 
treball. La Llei no parla d’un grup de treball, és a dir, 
hi havia una convocatòria prèvia que s’havia de fer 
que és la de l’assemblea, no n’heu parlat en un 
primer temps, i sembla ser -en funció de la resposta- 
que els terminis marcats per la Llei s’allargaran una 
mica. 

Dit això pararé aquí de moment vist que la resta veig 
que sí que s’està aplicant. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Dallerès. 

Sra. ministra molt breument per la seva dúplica. 

La Sra. Roser Bastida:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Només dir-li que som coneixedors evidentment de 
les tres disposicions transitòries i en aquest sentit i 
justament per tal de no allargar i respectar alhora la 
voluntat del grup de treball i dels joves, s’ha estat 
treballant simultàniament amb la disposició 
transitòria primera i segona que fixen tres mesos i sis 
mesos respectivament. És a dir, que del 21 de juny 
del 2007 al 21 de març del 2008, i això amb la 
finalitat de poder presentar en les dates estipulades 
els estatuts del Fòrum de la Joventut a l’assemblea de 
joves i al consell d’associacions per a la seva 
aprovació, i acte seguit tramitar-ho al Govern, 
aprovar-ho, i publicar-ho al Butlletí Oficial. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Entraríem, doncs, al torn de repreguntes. 

Sr. Dallerès. 

El Sr. Josep Dallerès:   

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, únicament una pregunta: segons el que m’acaba 
de dir es podrien mantenir els terminis de... si faig la 
suma són globalment sis mesos més... sis i tres nou 
més el mes que tocaria a Govern, és a dir, dins del 
curs dels nou mesos que planteja el text, creu que 
podrà estar en funcionament, independentment que 
la fórmula que s’hagi seguit per dur els estatuts a 
terme no sigui exactament l’adequada en el text? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Dallerès. 

Sra. ministra té el seu torn per contestar. 

La Sra. Roser Bastida:  

Gràcies Sr. síndic. 

La intenció del Govern és de respectar els terminis i 
de poder-ho fer en els terminis estipulats per la Llei. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. minsitra. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Doncs, continuaríem amb el punt número 8. 

8. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Josep 
Dallerès Codina, conseller general del 
Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 
escrit de data 6 de novembre del 2007, 
relativa a l’obtenció del títol de batxiller 
per a candidats lliures. 
Fou registrada amb el número 1165, i s’ha publicat 
en el Butlletí 51/2007 del 6 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Josep Dallerès. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Josep Dallerès: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, és una pregunta que és molt escarida. 

Llegiré tal com es va redactar, -evidentment tot i 
que el comentari inicial era: “Vist que ens han 
arribat rumors que diuen que per aquest curs escolar 
s’haurien anul·lat les proves per a l’obtenció del títol 
de batxillerat per a candidats lliures?” Demano: és 
cert que des del Govern es pretén anul·lar, per al 
present curs escolar, la possibilitat que puguin 
presentar-se candidats lliures a les proves per a 
l’obtenció del títol de batxillerat? 

Precisaré que el rumor s’hauria precisat una mica 
més i semblaria ser que no són les proves que es 
volen anul·lar sinó els cursets preparatoris a les 
proves. 

La pregunta està formulada tal com es fa, doncs, la 
poso tal com està. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Dallerès. 

Respon pel Govern la Sra. ministra d’Educació. 
Teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida:  

Gràcies Sr. síndic. 

El Projecte de decret d’ordenament del batxillerat 
del sistema educatiu andorrà desplega i regula 
l’accés, el procés i l’obtenció del batxillerat del 
sistema educatiu andorrà tant en la vessant 

presencial com en la modalitat per a candidats 
lliures. 

En aquest sentit les disposicions transitòria i final del 
decret preveuen l’adequació per als alumnes que es 
troben en procés d’obtenció del títol de batxiller per 
a candidats lliures així com l’accés per a tots els nous 
candidats. En cap cas es pretén anul·lar cap 
convocatòria prevista i de ben segur que des del 
ministeri el que farem és donar tots els ajuts i suports 
necessaris als candidats lliures per a l’obtenció del 
títol de batxiller. 

Pel que fa a la continuació de la pregunta formulada 
sobre el tema dels cursets: actualment a tots els 
candidats lliures que ho desitgen se’ls hi ofereix 
setmanalment uns suports de tutories presencials a 
partir de les vuit del vespre. Aquest suport de 
tutories es preveu no només mantenir-lo sinó 
ampliar-lo amb l’oferta de classes presencials. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. Dallerès té el seu torn per la rèplica. 

El Sr. Josep Dallerès:  

Bé, com bé he dit és un rumor que ens ha arribat. 
Semblaria ser, doncs, que hi ha tota una sèrie de 
persones que es van presentar al ministeri i que se’ls 
va dir que no hi hauria aquest any els cursets i que 
no calia que els fessin, que no hi hauria la prova 
perquè s’estaven readequant els currículums o... 
exactament tampoc en sé més. 

M’està dient que això no és veritat i que no hi ha 
modificació de les proves, i és tot el que volia sentir. 

A partir d’aquí espero, doncs, que si hi ha realment 
candidats lliures que es puguin presentar. Si mai no 
fos així, en tornaríem a parlar. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Dallerès. 

Sra. ministra vol intervenir pel seu torn de dúplica? 
Teniu la paraula 

La Sra. Roser Bastida:  

Sí. Només corroborar amb el que he dit anteriorment 
pel que fa a les proves de batxillerat per a candidats 
lliures, es continuarà fent el control i resolent 
l’anàlisi de cada situació particular perquè són 
persones que s’ho plantegen normalment amb uns 
calendaris de més llarg termini; i pel que fa a les 
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classes de preparació a la modalitat lliure es 
continuaran proposant classes tutorials i, a més a 
més, la intenció és d’ampliar-ho amb sessions 
presencials més específiques. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria alguna repregunta? 

Sr. Dallerès teniu la paraula. 

El Sr. Josep Dallerès:  

Sí. Heu fet referència a la preparació d’un decret. 
Vol dir que el decret actual es modificarà?... si ho he 
entès bé. 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra. 

La Sra. Roser Bastida: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Exactament. Hi ha elaborat un nou decret i a partir 
de la nova modalitat de batxillerat hi ha aquest 
decret justament. S’aprovarà a Govern aquesta 
setmana o la setmana vinent... perdó, la setmana 
vinent o la propera i serà publicat al Butlletí Oficial. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sr. Dallerès. 

El Sr. Josep Dallerès:  

Sí. El decret aquest, doncs, preveu l’època de 
transició -perquè estem en un curs escolar ja iniciat? 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra. 

La Sra. Roser Bastida:  

Sí, Sr. síndic. 

Evidentment hi ha la corresponent adequació 
prevista, i d’aquí al que he dit que preveu la 
disposició final i transitòria, l’adequació de cada cas 
particular. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria alguna altra repregunta. 

Continuem amb el punt número 9. 

9. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Ricard 
de Haro Jiménez, conseller general del 
Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 
escrit de data 6 de novembre del 2007, 
relativa a la publicitat en els vehicles que 
efectuen Servei de Taxi. 
Fou registrada amb el número 1166 i s’ha publicat en 
el Butlletí 51/2007 del 6 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Ricard de Haro. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Ricard de Haro:  

El Servei de Taxi ve ordenat per la “Llei reguladora 
del transport públic de passatgers per carretera” 
aprovada l’11 d’octubre de 1985. 

La secció segona de la Llei: “Condicions d’execució 
del Servei de Taxi Ordinari Interurbà”, conté un 
article, el 30, amb el redactat següent: “No serà 
admès cap tipus de publicitat en el vehicle excepció 
feta de la que s’efectuï per la pròpia empresa 
explotadora del Servei de Taxi. En aquest cas, el 
Consell Executiu determinarà, a proposta de la 
conselleria corresponent, les característiques dels 
rètols.” -fi de l’article. 

Atès que la interpretació d’aquest article no és un 
afer banal i que té conseqüències econòmiques 
importants per als titulars del Servei de Taxi, es 
demana: quina és la interpretació del Govern del 
contingut de l’article 30 pel que fa a la possibilitat de 
dur publicitat en els vehicles que efectuen Servei de 
Taxi? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. de Haro. 

Respon pel Govern el Sr. ministre d’Economia. 
Teniu la paraula. 

El Sr. Joel Font:  

Gràcies Sr. síndic. 

El Govern està aplicant l’article en la regla general 
que és la prohibició de publicitat en el vehicle, i 
l’excepció és la publicitat que s’efectuï per la pròpia 
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empresa explotadora del Servei de Taxi. És a dir, la 
publicitat que la pròpia empresa faci d’ella mateixa. 

Aquesta aplicació de la llei, bé corroborada per altres 
articles tal com la Llei reguladora del transport 
públic de passatgers de carreteres aprovada l’11 
d’octubre del 1985 i també el Reglament del Servei 
de Taxi en data de l’11 de març del 1985 que passo 
tot seguit a citar. L’apartat segon de l’article 19 de 
l’esmentada Llei, i l’article 251 del Reglament que 
diu: “No s’acceptarà cap tipus de publicitat al 
vehicle.”. Per tant, d’aquest redactat queda clar que 
la publicitat queda de forma general prohibida en els 
taxis i que només excepcionalment serà sota 
determinades condicions fixades per l’Administració 
que els taxis ordinaris interurbans podran portar 
rètols sobre l’ús propi de l’empresa prestadora del 
servei. 

L’apartat d) de l’article 38 de l’esmentada Llei en 
què tipifica d’infracció vulnerar les condicions que 
adopti el Consell Executiu pel que fa a les 
característiques dels rètols publicitaris de la pròpia 
empresa autoritzada. L’article 226 del Reglament de 
taxis que reitera que no s’acceptarà cap tipus de 
publicitat en el vehicle llevat de la que efectuï la 
pròpia empresa. 

Per tant, quan una empresa fa publicitat només pot 
entendre que la fa d’ella mateixa, dels seus productes 
o del seu servei. 

Per acabar, només dir que el Govern ho entén així 
perquè a més a més la prohibició general de l’article 
30 no tindria cap sentit si l’excepció del mateix 
article contemplés la possibilitat d’efectuar tota 
mena de publicitat decidida per l’empresa 
explotadora, fet que deixaria de ser una excepció. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. de Haro té el seu torn per la rèplica. 

El Sr. Ricard de Haro:  

Gràcies. 

Miri, Sr. ministre, la resposta que vostè m’ha donat 
de ben segur que és la realitat que vostès tenen i que 
vostès veuen. 

Per aquesta pregunta hem agafat aquest article 
perquè veiem que podia haver-hi voluntat, hi havia 
una possibilitat que els taxistes poguessin dur 
publicitat. Segurament, aquesta enumeració 
d’articles que m’ha fet de dos lleis diferents... va!... Ja 
li dic, hem agafat aquest article 30 perquè hem vist 
que hi havia una possibilitat que, es podria 

interpretar, s’interpreta això que diu vostè mateix 
que poden fer publicitat de la pròpia empresa del taxi 
però també es pot interpretar que poden fer 
publicitat mentre la pròpia empresa del taxi vulgui 
fer-la, no? 

Hi ho fem obertament i d’una manera tan bàsica 
perquè el que creiem és que ja tenim prou feina, 
tothom, per activar l’economia d’aquest país, i ja ens 
estan bé aquests estudis macroeconòmics que fa el 
Govern. Però, també ens sembla bé, i creiem més 
que necessari que comencem pels gestos, per les 
coses petites per activar l’economia, i un d’aquests 
gestos seria això: mirar de fer la modificació 
pertinent o modificar la interpretació que es faci de 
l’article, o si cal modificar la Llei. Perquè aquestes 
persones que viuen d’això, del Servei de Taxi, doncs, 
les dificultats que tenen per guanyar el jornal cada 
vegada són més grans degut a l’increment de preus i 
als impostos, doncs, no creiem que faci cap mal tenir 
aquesta voluntat que aquestes persones, aquests 
professionals, puguin publicitar al seu taxi, amb la 
publicitat que vulguin ells, i d’aquesta manera 
incrementar una mica els seus guanys. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. de Haro. 

Sr. ministre vol intervenir per la dúplica. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Joel Font:   

Gràcies Sr. síndic. 

És cert que hem fet moltes reunions amb el 
col·lectiu, i el Govern és molt sensible amb el que 
està passant amb el col·lectiu dels taxis, però sempre 
se’ls hi ha dit que preparant la nova Llei del 
transport en la que preveiem -i això sí que se’ls hi ha 
dit i així ho estem fent i treballant en aquest sentit-, 
que dins de la Llei preveiem la possibilitat que els 
taxistes puguin portar publicitat, però evidentment, 
sota unes regles estrictes que posem ben clares dins 
de la Llei. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Entraríem en el torn de repreguntes. 

Sr. Ricard de Haro teniu la paraula. 
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El Sr. Ricard de Haro:  

De moment em felicito jo mateix, i felicito al 
Govern... sí perquè hem coincidit. Em felicito 
d’haver coincidit alguna vegada i em felicito d’això, 
que aquesta voluntat que demanàvem, doncs, que es 
vegi reflectida en aquest nou Projecte de llei que ens 
volen enviar, i res, a l’espera que arribi per donar-li el 
tràmit necessari. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

El Sr. Ricard de Haro:  

Si ho he entès bé, o he volgut entendre que en 
aquest nou projecte hi entrarà aquesta possibilitat 
que es pugui fer publicitat al taxi? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. de Haro. 

Sr. ministre. 

El Sr. Joel Font:   

Sí, és cert. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Doncs, continuaríem amb el punt número 10, i últim 
d’aquest ordre del dia. 

10. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Jordi 
Font Mariné, conseller general del Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit 
de data 6 de novembre del 2007, relativa 
al projecte de convertir la caça i la pesca 
en un atractiu turístic. 
Fou registrada amb el número 1167, i s’ha publicat 
en el Butlletí 51/2007 del 6 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Jordi Font. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Jordi Font:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, assabentats de les declaracions del senyor 
ministre Puigdellívol segons les quals el Govern 
estaria treballant en un projecte per atreure turisme 
de qualitat permetent, per a aquests turistes, la caça 
selectiva, es pregunta al Govern: a quin nivell 
d’elaboració es troba aquest projecte, i si s’està 
treballant conjuntament amb l’Associació de Caça i 
Pesca? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Font. 

Respon pel Govern el Sr. ministre de Turisme. Teniu 
la paraula. 

El Sr. Antoni Puigdellívol:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

En primer lloc, per donar-li la contesta la més precisa 
possible, m’agradaria que em pogués informar 
d’aquestes declaracions que vaig fer sobre aquesta 
qüestió, d’on les ha tret exactament? -si m’ho pot 
dir... 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre, el conseller que en aquest cas, estem en 
una sessió de preguntes al Govern, doncs, el 
conseller és el que li ha de formular la pregunta, i li 
agrairia, si fos tan amable, doncs, de contestar dins 
del seu torn de rèplica. La pregunta se li ha enviat 
per escrit, aquest temps que ha perdut no li contaré, 
evidentment, al seu torn, però m’agradaria que 
contestés i després continuarem amb la dúplica i 
anirem fent aquest sistema de repreguntes. 

Gràcies. 

El Sr. Antoni Puigdellívol:  

Molt bé, Sr. síndic, doncs, contestaré directament 
amb menys explicacions perquè la presentació de la 
pregunta és molt escarida. 

Vull dir que el programa de política turística del 
Govern es correspon al programa de l’Andorra 2020 
que tots coneixem i la política turística queda 
totalment emmarcada dins d’aquest programa. 

Recordar sobretot que el Govern lidera aquest 
projecte de l’Andorra 2020, i aquest projecte és un 
projecte per reactivar l’economia d’Andorra. 

El projecte el lidera el Govern, però efectivament és 
més, és un projecte d’Estat, és un projecte de país, i 
nosaltres pensem que és un projecte que tothom hi 
hauria d’estar molt més implicat. 
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Per això recordar-los justament aquest llibret que 
contempla el programa i les vint iniciatives: la 
iniciativa número sis que és la que parla d’aquests 
temes i que parla de l’atractiu de la natura. 
Aleshores, les diferents declaracions que he pogut fer 
sempre van relacionades amb les accions turístiques, 
relacionades amb l’atractiu de la natura, i diu: 
“L’objectiu és sensibilitzar als organismes i entitats 
titulars implicats en la gestió d’aquest recurs sobre la 
seva importància estratègica pel desenvolupament 
turístic d’Andorra i el seu futur econòmic.”. Doncs, 
aquí hi ha varis aspectes que són millorar la imatge 
en general del país, desenvolupar els atractius claus 
de la natura a partir de l’estudi del pla de 
màrqueting, fomentar els centres d’activitats amb els 
centres de natura, generar sinergies entre natura, 
cultura, gastronomia i altres -i aquí també s’inclou el 
tema dels parcs naturals de Sorteny i de 
Comapedrosa. 

És a dir, que per a nosaltres el tema de la política 
turística, concernint l’atractiu de la natura és un 
tema global, de política global i són unes accions que 
pensem endegar per poder potenciar l’activitat 
turística en èpoques baixes que és sobretot a la 
primavera, a l’estiu i a la tardor. 

Llavors, alguns aspectes d’aquestes accions ja s’han 
començat, i alguns estan molt avançats i d’altres van 
una mica més retardats perquè hi ha molts 
microprojectes, diem, en aquest projecte global. 

I, naturalment el que fem a nivell del Ministeri de 
Turisme és treballar conjuntament amb tots els 
actors del sector turístic implicats en cada 
microprojecte, i naturalment pel que fa respecte a la 
caça i a la pesca, doncs, són temes que es tracten 
amb la comissió de seguiment de la caça i de la 
pesca. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. conseller té el seu torn per la rèplica. 

El Sr. Jordi Font: 

Gràcies Sr. síndic. 

Si m’ho permet no faré la rèplica prevista perquè 
sembla ser que aquí s’ha dedicat el Sr. ministre a 
desmentir una informació que va sortir als mitjans 
públics d’aquest país i que no va desmentir en el seu 
moment -i té tot el dret i li respecto-, i m’ha xocat 
que, com a contesta, hagi obtingut jo diria que una 
campanya electoral vanagloriant-se dels projectes del 
Govern. Jo penso que això no tocava avui. 

Vostè li ha autoritzat sovint, a nosaltres no ens ho 
autoritza quan ens sortim del tema... Bé, jo si em 
permet m’abstindré de contestar-li, i de fer la meva 
rèplica. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Font per la seva intervenció. 

Sr. ministre si vol té el seu torn per la dúplica. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Doncs, si no hi ha cap repregunta, donaríem per 
aixecada la sessió. 

Moltes gràcies a tothom. 

(Són les 18.15h) 
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ANNEX 

 

Llistat de preguntes al Govern amb resposta oral 
disponibles per a la sessió del dia 15 de novembre 
del 2007 

1. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 
presentada per la M. I. Sra. Mariona González 
Reolit, consellera general del Grup Parlamentari 
Socialdemòcrata, per escrit de data 13 de novembre 
del 2007, relativa al protocol d'actuació als centres 
escolars per als alumnes amb al·lèrgies i/o 
intoleràncies alimentàries, (Reg. Núm. 1195). 

2. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 
presentada per la M. I. Sra. Conxita Marsol Riart, 
presidenta del Grup Parlamentari Liberal, per escrit de 
data 13 de novembre del 2007, relativa al Reglament 
del Cos de bombers, (Reg. Núm. 1201). 

3. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 
presentada pel M. I. Sr. Jaume Serra Serra, president 
suplent del Grup Parlamentari Liberal, per escrit de 
data 13 de novembre del 2007, relativa a l’organització 
de la mobilitat i la capacitat de la xarxa viària 
andorrana durant les jornades festives,  
(Reg. Núm. 1202). 

4. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 
presentada pel M. I. Sr. Enric Tarrado Vives, 
president del Grup Parlamentari CDA + Segle XXI, 
per escrit de data 14 de novembre del 2007, relativa 
a la regulació del règim i l’activitat de les entitats 
financeres i de les entitats d’assegurances,  
(Reg. Núm. 1206). 

5. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 
presentada pel M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany, 
president del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 
escrit de data 14 de novembre del 2007, relativa a 
l’aplicació a Andorra de la nova directiva europea sobre 
mercats d’instruments financers, (Reg. Núm. 1209). 

6. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 
presentada pel M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany, 
president del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 
escrit de data 14 de novembre del 2007, relativa a 
l’informe del MONEYVAL i la dimissió del 
responsable de la Unitat de Prevenció de Blanqueig, 
(Reg. Núm. 1210). 

7. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Dallerès Codina, conseller general del 
Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 
data 6 de novembre del 2007, relativa a la Llei de 
creació del Fòrum Nacional de la Joventut 
d’Andorra, (Reg. Núm. 1164). 

 

8. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Josep Dallerès Codina, conseller general 
del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 
data 6 de novembre del 2007, relativa a l’obtenció 
del títol de batxiller per a candidats lliures,  
(Reg. Núm. 1165). 

9. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Ricard de Haro Jiménez, conseller 
general del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 
escrit de data 6 de novembre del 2007, relativa a la 
publicitat en els vehicles que efectuen Servei de 
Taxi, (Reg. Núm. 1166). 

10. Pregunta amb resposta oral del Govern 
presentada pel M. I. Sr. Jordi Font Mariné, conseller 
general del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 
escrit de data 6 de novembre del 2007, relativa al 
projecte de convertir la caça i la pesca en un 
atractiu turístic, (Reg. Núm. 1167). 
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